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СЕНІМДІ СТРАТЕГИЯЛЫҚ 
СЕРІКТЕС

ЕКІЖАҚТЫ ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ 
АРТА БЕРМЕК

Кездесу барысында Президент Power Interna-
tional Holding компаниясы Қазақстан мен елі-
міздің Таяу Шығыстағы стратегиялық серіктесі 
са налатын Қатар арасындағы экономикалық 
бай ланыстарды жолға қою ісіне тың серпін бере-
тінін атап #тті.

Сонымен қатар кездесуде энергетика және 
гео логиялық барлау салаларындағы ынтымақ тас-

тық мәселелері қарастырылды. Бұдан б#лек, ауыл 
шаруа шылығы, девелопмент-жобаларды іске 
асыру, денсаулық сақтау бағыттарындағы қарым-
қа тынастардың перспективалары талқыланды.

Қасым-Жомарт Тоқаев экономиканы дамыту 
бойын ша Қазақстанда кешенді шаралар қабыл-
данып жатқанын және шетелден тікелей инвести-
ция тарту үшін барлық жағдай жасалғанын айтты.

Мемлекет басшысы LY iTECH компа-

ния сыны� т�ра�асы Цзэн Фанцинь мен 

HGTECH Co. Ltd компаниясыны� т�ра�асы 

Ма Си ньцян ды �абылдады.

Президентке тұрмыстық техникалардың, ав-
то к#ліктер мен смартфондардың қосалқы б#л шек-
терін шығаратын және инновациялық тех но ло-
гия лар саласында жұмыс істейтін Қытайдың ірі 
жо ғары технологиялық кәсіпорындары ж#нінде 
мә лі мет берілді.

2ңгімелесу барысында инвестициялық жоба-
лар ды жүзеге асыру және қосалқы б#лшектер мен 
ла зерлік құрылғы #ндіру үшін Қазақстаннан сирек 
кез десетін металдарды тұрақты түрде жеткізу ісін 
жол ға қою перспективалары талқыланды.

Сонымен қатар еліміздің инновациялық әлеуе-
тін нығайту мәселелері де қарастырылды.

Қасым-Жомарт Тоқаев екі елдің стратегиялық 
се рік тес екенін, соның ішінде Қытайдың «Бір бел-
деу – бір жол» жаһандық бастамасы аясында ын -
тымақтастық орнатқанын атап #тті.

Сіз не дейсіз?

ДОМБЫРАҒА ТИІСУ – 
ҰЛТҚА ТІЛ ТИГІЗУ

Аманжол "ЛТАЙ, Мәжіліс депутаты, 

«AMANAT» партиясы фракциясыны� м*шесі: 

Со��ы кезде «домбыра шерту, беташар жасау, келінні� сәлем 

салуы – харам» деген пікір әлеуметтік желіде ке� таралып кетті. 

Тіпті, 0аза�стан м1сылмандар діни бас�армасына осы туралы 

сауалдар к�п т*сіпті. 2з кезегінде м*фтият б1л а�паратты теріске 

шы�арып, халы� арасында т*сінбеушілік тудырмау�а ша�ырды. 

3лтты� �1ндылы�ымыз саналатын «домбыраны-харам» деп отыр-

�андар кімдер? Олар за� алдында жауап беруі керек пе? Біз Мәжіліс депутаты Аманжол 

"лтайдан с1рап к�рдік. 

(Жалғасы 4-бетте)

ӨНЕРДІ ДАМЫТУҒА 
ЖАНКЕШТІЛІК КЕРЕК

БЕТ

6

ЕПТІЛІК ЕРЕЖЕ
ЖАТТАУДА ЕМЕС

БЕТ

8

Мемлекет басшысы 0атарды� Power International Holding компаниясыны� иелері Рамез 

"л-Хаят пен Муатаз "л-Хаятты �абылдады.

АҒЫН СУ, СЕНІ САҚТАДЫМ...

ҚАТЕРЛІ ІСІКТІҢ ҚАРҚЫНЫ ЖАМАН
Биыл а�ын су мәселесі ауылда�ы а�айыннан бастап, Мәжіліс мін беріндегі депутат тар-

ды� да мазасын �ашыруда. "сіресе, Жамбыл облысыны� алты ауданында бірдей т�тенше 

жа� дайды� жариялануы халы� �алаулыларыны� жанына бат�андай. 5
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ПРЕЗИДЕНТ ЖОЛДАУЫ 
ТАЛҚЫЛАНДЫ

БУЛЛИНГ ДЕЙТІН БҮЛІК БАР

«AMANAT» партиясыны� Ор та-

лы� ап паратында TALQYLAU диа-

лог ала�ы  ны� кезекті оты ры сы 

�тті. Са рап  шылар «Елді� жа�а 

эко    но ми ка лы� ба�дары: әділдік, 

инклюзивтілік жә не прагматизм» 

та�ырыбын тал �ы лады.

С#з басында Мәжіліс депутаты, 
«AMANAT» партиясы фракциясының 
же  тек шісі Елнұр Бейсенбаев Мемлекет 
бас  шы сы «2ділетті Қазақстанның эко-
но ми ка лық бағдары» Жолдауында қо-
ғамдағы бар лық #зекті мәселені қозға-
ға нын атап #т ті.

Жыл сайын елде онкологиялы� 

дертке шалды��ан нау�астар са-

ны артып барады. Былтыр Ал ма ты 

он ко логиялы� орталы�ына 6 айда 

9,5 мы� нау�ас емделуге ж*гінсе, 

биыл оларды� саны бірінші жарты-

жыл ды�ты� �зінде 10,5 мы��а 

жет кен.

Елімізде жыл сайын 37 мыңнан астам 
адамға қатерлі ісік диагнозы қойылады. 
:кінішке қарай, дертке шалдыққан дар-
дың жартысына жуығы, дәлірек айтсақ, 
14 мыңнан астамы жарық дүниемен қош 
айтысады. Елімізде соңғы 20 жылдың 
ішінде онкологиялық аурумен ауыратын-
дар дың саны 25 пайызға артқан. 

Б*гінде буллинг 

жас�спірімдер арасында 

ке�інен таралып отыр. 

2кінішке �арай, елімізде 

әрбір бесінші о�ушы 

буллингке 1шырайды. 

ЮНЕСКО есебіне сәйкес, 

елдегі балаларды� 63 

пайызы зорлы�-

зомбылы� пен 

кемсітушілікті� куәсі 

бол�анын, 44 пайызы 

�1рбан бол�анын, 24 

пайызы мектепте бас�а 

балалар�а �атысты 

зорлы�-зомбылы� пен 

кемсітушілік әрекеттерін 

жаса�аны айтылады. 
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ЖАС САРАПШЫЛАР ЖАҢА 
ЭКОНОМИКАЛЫҚ ҮЛГІНІ 
ТАЛҚЫЛАДЫ

САЯСАТ

Кеше Сенат Спикері Мәулен �шімбаевты� т�ра�алы�ымен палата жанында�ы 
Жас сарапшылар клубыны� отырысы �тті. Кездесуге "атысушылар Мемлекет бас-
шысыны� халы""а Жолдауында айтыл�ан елімізді� экономикалы" дамуыны� жа�а 
парадигмасын және оны іске асыру тетіктерін тал"ылады.

ДЕПУТАТТАРДЫ 
АЛАҢДАТАТЫН 
МӘСЕЛЕ КӨП

Мәжілісті� кеше �ткен кезекті Жалпы отырысын осылай ба�алау�а болады. Бюро 
(сын�ан алты мәселені тал"ылаудан со� депутатты" сауал�а кезек ал�ан халы" 
"алаулылары "о�амны� ке� "атпарына тән проблемаларды "оз�ады. Бірі білім, бірі  салы", 
бірі  сот т�релігі, бірі экология ж�нінен депутатты" сауалдар жолдады.

Сенат Т�рағасы �з с�зінде жаңа экономикалық 
үлгінің перспективаларына назар аударды. Сондай-
ақ ол кәсіпкерлік әлеуетті және басқа да маңызды 
фак торларды ескере отырып, экономиканы әр-
тарап  тандыру керектігіне баса мән берді.

«Президентіміз еліміздің экономикалық сая-
сатының сапалы жаңа үлгісіне к�шу үшін маңызды 
міндеттерді белгілеп берді. &неркәсіп, ауыл шаруа-
шылығы, к�лік және логистика, қаржы сала-
ларының серпінді дамуын одан әрі нығайту үшін 
кешенді шаралар қабылданады», – деді Мәулен 
(шім баев.

Сонымен қатар іс-шарада �ңірлердің дербестігін 
арттыруға арналған бастамалардың маңызды екені 
айтылды. Мәулен (шімбаев бұл қадам еліміздің 
одан әрі теңгерімді дамуына ықпал ететінін атап 
�тті. Осыған байланысты Сенат Спикері мүдделі 
та рап тарды жүйелі �зара іс-қимыл орнатуға ша-
қырды.

«(кімшілік реформалардың аясында орта лық-
тан �ңірлерге бірқатар құзырет, оның ішінде салық-

тарды пайдалану бойынша �кілеттіктер беріледі. 
Осы орайда Мемлекет басшысының реформаларын 
заңнамалық тұрғыдан қамтамасыз ету үшін Сенат 
Мәжілістегі, Үкіметтегі әріптестерімен, сарапшы-
лармен және мүдделі азаматтармен бірлесіп, сапалы 
жұмыс істеуді к�здейді», – деді Мәулен (шімбаев.

Сондай-ақ отырыс барысында Сенат жанындағы 
Жас сарапшылар клубының мүшелері с�з с�йлеп, 
жаңа экономикалық бағдарды іске асыруға қатысты 
�з ұсыныстарын жеткізді. Нақты айтқанда, Desht 
талдау орталығының басшысы Қуаныш Жайықов, 
Қазақ стан Президенті жанындағы ҚСЗИ эко-
номикалық саясатты талдау б�лімінің басшысы 
Анна Альшанская, Applied Economics Research 
Centre-дің консультанты Евгения Пак, жобалық 
бас қару саласының сарапшысы Александр Ким, 
Big data-мен жұмыс бойынша аналитик Роллан 
Сапышев және тағы басқа сарапшылар қауым-
дастығының �кілдері баяндама жасады.

Мемлекет басшысы ны� 
мемлекеттік  "ызмет ке 
кірудегі арты" кедергі лер ді 
жою және одан «шы �у» 
тәртібін же�ілдету ж�нін-
дегі тапсырмасын орын дау 
ма"сатында Мем ле кеттік 
"ызмет істері агенттігімен 
мемлекеттік "ызметке кіру-
ге "атысты жа�а тетіктер 
енгізілді.

Жаңашылдықтың бірі – мем-
л екеттік грантпен оқу орындарын 
аяқтаған үздік түлектердің (GPA 
3,33-ден жоғары) аудандық және 
ауылдық жерлердегі т�менгі 
лауа зымдарға конкурстық ірік-
теусіз тікелей тағайындалу мүм-
кіндігі.

Бүгінгі күні осы тәртіппен 40 
тү лек аудандық және ауылдық 
деңгейдегі лауазымдарға кон-
курс сыз тағайындалды.

Тағайындалған жастар – әл-
Фараби атындағы Қазақ ұлттық 

университеті,  Л. Гумилев атын-
дағы Еуразия ұлттық универ-
ситеті, С. Сейфуллин атындағы 
Қазақ агротехникалық зерттеу 
университеті, Е. Б�кетов атын-
дағы Қарағанды университеті,

 А. Байтұрсынов атындағы 
Қостанай �ңірлік университеті, 
Жәңгір хан атындағы Батыс 
Қазақстан аг рар лық-техникалық 
университі және басқа да �ңірдегі 
универ ситеттердің түлектері. 

МЕМЛЕКЕТТІК ҚЫЗМЕТКЕ 
КОНКУРССЫЗ ТАҒАЙЫНДАЛДЫ

Келісімдерді ратификациялау, заң жобаларын 
қарау, Мәжілістің �кілеттіктерін іске асырудың 
екінші сессияға арналған негізгі іс-шаралар жос-
парын бекіту туралы мәселелер қаралған жиында 
депутаттар қорытынды шешімге бірауыздан 
дауыс беріп отырды. Ал депутаттық сауалдардың 
ішінен «AMANAT» партиясы фракциясының 
Т�рағасы Елнұр Бейсенбаевтың еліміздің 
Премьер-Министрі мен Бас прокурорына 
жолдаған сауалына ерекше назар аудара кеткен 
дұрыс.

«Мемлекет басшысы халқына Жолдауында: 
«...кәмелетке толмағандарға жасалған зорлық-
зомбылықтың кез келген түріне қатысты жазаны 
күшейтуді талап етемін», – деп нақты айтты. 
Президенттің бұл позициясын «АМАNАТ» фрак-
циясы толығымен қолдайды. Аталған мәселені 
соңына дейін жеткізу үшін біз бар күш -жігерімізді 
саламыз. Мәселен, жыл сайын елімізде балаларға 
қарсы 2 000-ға жуық қылмыс жасалады екен. 
Яғни, күн сайын кемі 6 қылмыс тіркеледі. Бұл 
– �те үрейлі статистика! Сонымен қатар жыл 
сайын 4 мыңнан астам бала бейімдеу және оңалту 
орталықтарына жеткізіледі екен. Жыл сайын 
150-ге жуық сәби қараусыз қалғандықтан, к�п-
қабатты үйлердің терезесінен құлап кетеді. Пре-
зиденттің бұл мәселеге араласуы – жағдайдың 
расымен де ушығып кеткенін к�рсетеді», – деді 
ол.

Расында да, мұндай қылмыс жасағандарға 
«бостандығын шектеу» деген жаза қолдану 
тиімсіз екеніне к�зіміз жетті. Қылмыскерді 
бостандыққа жіберіп, оның тағы басқа қылмыс 
жасауына �зіміз жағдай жасап беріп отырмыз. 
Сарыағаштың Жібек Жолы ауылындағы кішкен-
тай Еркежанның �лімі – осыған дәлел. Сондай-
ақ ата-ана қамқорлығынсыз қалған балалардың 
к�бірек зәбір к�ретіні белгілі. &гей әке-шеше 
тарапынан зорлық-зомбылықтың жиі болуы – 
әлеуметтік қорғауда жүйелі жұмыстың жоқтығын 
к�рсетеді. Яғни, учаскелік инспекторлардың, 
кәмелетке толмаған балалармен айналысатын 
мамандардың жұмысына сын к�п. Мектептегі 
буллинг пен кибербуллинг мәселесі де толастар 
емес. Кеше ғана Алматы облысындағы 13 жаста-
ғы жеткіншек мектептегі әлімжеттіктің себебінен 
�з-�зіне қол жұмсамақ болғанын естідік. Заң бар, 
бірақ орындалуы әлсіз.

«Қоғам да бұған бейжай қарамауы керек. Бұл 
қылмыстың бәрі б�теннің емес, біздің балаларға 
қарсы жасалып жатыр. «AMANAT» партиясының 
фракциясы бұл мәселені �з назарында жіті 
ұстайтын болады. Осы ретте біздің фракция заң 
жобасына қажетті �згерістерті енгізіп, тағы да 
қатаңдатанын жеткіземіз. Дегенмен Үкімет пен 
әкімдік тарапынан алдын ала жасалатын жұмыс-
тар бар. Нақты айтқанда, балалардың терезеден 
құлау фактілеріне байланысты, әкімдіктер мен 
ПИК тарапынан түсіндірме жұмыстар күшейтілуі 
тиіс. Отбасындағы маскүнемдік немесе нашақор-
лық тәуелділікке салынған азаматтардың барлы-
ғы қатаң бақылауға алынуы керек. Олармен 
про  бациялық жұмыстарды жүйелі деңгейде �т-
кізу маңызды. Бала қауіпсіздігін сақтауда барлық 
мемлекеттік орган бірлесіп, жүйелі әрі жыл дам 
жұмыс істеуі қажет», – деді депутат Елнұр Бей-
сен баев.

Келесі депутат Абзал Құспан Бас прокурор 
мен Премьер-Министрдің атына жолдаған 
сауалында экологиялық қылмыстарды саралауға 
және құқықтық баға беруге қатысты алалаушылық 
туралы кеңінен жайып салды. Мәселен, ҚК-нің 
339-бабының 2-б�лігі 5-тармағы мен 3-б�лігі 
2-тармағында осы баптың 1 және 1-1 б�лігінде 
к�рсетілген іс-әрекеттерді ірі және аса ірі залал 
келтіре отырып жасағаны үшін 7 және 12 жылға 
бас бостандығынан айыру жазасы қарастырылған. 
Бірақ бұл санаттағы күдіктілер – киік пен бекіре 

тұқымдас балықтарды аулауға, олардың к�зін 
жоюға қатысы жоқ адамдар. &йткені олардың 
мұндай әрекеттерге қатыстылығын тергеу де, сот 
та анықтамаған. Нақтырақ айтқанда, олар – 
киікті немесе олардың дериваттарын, бекіре 
балығын сатып алған, тауып алған, тағы басқа 
жолдармен иемденіп (заңсыз аулаудан басқа), 
сақтап, тасымалдағандар екен. Депутаттың 
айтуынша, іс жүзінде құқық қорғау органдары 
күдіктіден табылған киік мүйізінің қайдан, қан-
дай жағдайда алынғанын анықтамайды. Ол адам 
киік аулаумен айналыспаса да, киіктің мүйізін 
сақтағаны, тасымалдағаны үшін ғана қоршаған 
ортаға ірі немесе аса ірі залал келтірді деп таны-
лып, сол үшін сотталып, ол аз болғандай одан 
миллиондаған, миллиардтаған шығын �ндіріледі.

«Киікті немесе оның дериваттарын заңсыз 
сақтаған адам ол мүйізді сатып алуы, тауып алуы 
мүмкін екені белгілі. Мысалы, киіктер мекен 
ете тін далалық жерлерде олардың �лексесі 
к�птеп кездеседі және жергілікті адамдар әртүрлі 
мақсатпен �лекселерден мүйіздерді кесіп алады. 
Мұндай жағдайларда �лген киіктің мүйізін кесіп 
алғаннан қандай залал келтірілді деген сұрақ 
туындайды. Бірақ тәжірибеде тергеу органдары 
да, сот та бұған қарамастан мүйізді сақтаған 
адамды қоршаған ортаға залал келтіруші деп 
танып, одан материалдық шығын �ндіреді. Бұл 
мәселе осыған дейін де бірнеше рет к�терілген, 
бірақ сот тәжірибесі әлі күнге дейін �згермей келе 
жатыр. Аталған мәселе бекіре балықтарын ием-
дену, сақтау, тасымалдауға да қатысты», – дейді 
депутат.

Бұған себеп Жоғарғы Соттың Қылмыстық 
істер ж�ніндегі сот алқасы т�рағасының облыс-
тық соттарға жолдаған жазбаша нұсқауы екен. 
Онда Бас прокуратураның хатына сілтеме жасай 
отыра, облыстық соттар егер адам заңсыз балық 
аулауға қатысы болмаса да бұрын ауланған ірі 
немесе аса ірі залал келтіретіндей балықты сатып 
алып, тасымалдап, сақтағаны үшін Қылмыстық 
кодекстің 339-бабы 2-б�лігі 5) тармағы мен 3-б�-
лігі 2) тармағымен қылмыстық жауаптылыққа 
тартылуы тиіс екені туралы жазылған. Абзал 
Құспан Бас прокурорға сот қаулыларына талдау 
жүргізіп, қалыптасқан келеңсіз сот тәжірибесін 
�згерту арқылы азаматтардың Конституциялық 
құқықтарын қорғауға атсалысуды ұсынады. Ал 
Премьер-Министрге әлемдік нарықта бір келісі 
1 мың АҚШ доллар тұратын киіктің мүйіздерін 
�ртеп жібермеуді, ең болмаса к�рші Қытай елін-
дегі дей мұздатқышқа салып сақтап қойып, кейін 
нарыққа шығарудың тетіктерін қарастыруды 
ұсынып отыр.

Пленарлық отырыста бұдан да �зге к�терілген 
мәселе к�п. Соның ішінде аманаттық депутаттар 
Нұртай Сабильянов Денсаулық сақтау министрі 
Ажар Ғиниятқызына жолдаған сауа лын да Абай 
облысының тұрғындары және меди цина сала-
сының қызметкерлерімен кездесулер �ткізгенде 
к�ңіліне түйген денсаулық сақтау саласына 
қатысты мәселелердің шешімін ұсынса, Жұлдыз 
Сүлейменова Премьер-Министрдің орынбасары 
Тамара Дүйсеноваға сауалында сапалы білім 
беруге қатысты мәселе к�терді.

«AMANAT» партиясы фракциясы Абай атын-
дағы гуманитарлық мектептер, О.Жәутіков атын-
дағы IT мектептер, Қ.Сәтбаев атындағы техни ка-
лық мектептер желісінің инфрақұрылымдық, білім 
беру мазмұны, бағдарламалар, ұстаздардың білікті-
лігін арттыру, академиялық еркіндік, ауыл оқушы-
лары және әлеуметтік аз қамтылған отба сы бала-
лары үшін арнайы квота және қаржылық мәселе-
лерін шешу мақсатында Қазақстан Үкіметі аталған 
желілік мектеп терді ашу және дамыту бағдарлама-
сын және оны жүзеге асыру дың жоспарын 
қабылдауы қажет деп санайды», – деді ол.

Нұрлан ҚОСАЙ

*ор�аныс министрлігі �ткен жылдан бастап 
жастарды� әскери "ызметке ынтасын арттыру +шін 
арнайы жобаны іске асыр�ан болатын.

600-ден аса адам Ұлттық бірыңғай тест тапсырмай, 
жоғары оқу орнына түсті. Мұндай мүмкіндік әскерге барып, 
Отан алдындағы борышын �теген сарбаздарға ғана беріліп 
отыр.

Тегін грантқа ие болғандардың басым б�лігі әл-Фараби 
атындағы Қазақ ұлттық университетіне түссе, ал емтихансыз 
ақылы б�лімге барғандардың басым б�лігі К�кшетау 
университетін таңдаған.

Еске сала кетейік, Қорғаныс министрлігі былтырдан 
бастап жастардың әскери қызметке ынтасын арттыру үшін 
арнайы жобаны іске асырған. Осының аясында әскерде 
қызмет еткендер білім алу жеңілдіктеріне ие болуда. Тіпті, 
ақылы негізде оқуға түскендерге грант беру, жатақхана және 
шәкіртақымен қамтамасыз ету мүмкіндіктері де қарас-
тырылуда. Ал әскери қызмет шілерді тегін оқытуға іріктеу 
Қорғаныс министрлігінің порталында орналасқан «Сроч-
ники» ақпараттық жүйесі арқылы жүргізіледі.

ҰБТ ТАПСЫРМАЙ ОҚУҒА ТҮСТІ
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�здеріңіз білетіндей, пар-
тия  ның әйелдер қанатын құру 
бастамасын осы жылдың ақпан 
айын да «AMANAT»-тың ұйым-
дас тыруымен �ткен �йелдердің 
рес публикалық форумының 
қа   тысушылары к�теріп, оны 
пар тия Т�рағасы Ерлан Қоша-

нов қолдаған болатын. Қазір 
әйел дер қанатын құрудың тұжы-
рым дамалық тәсілдері бойынша 
пікірлер мен ұсыныстар жинау 
жұмысы жүргізілуде.

Партия Хатшысы Шолпан 
Ка ринова атап �ткендей, әйел-
дер қанатын құру жұмысы бір-
не ше бағытта жүргізіліп жатыр. 

«Біз әйелдер қанатын құру-
дың тұжырымдамалық тәсіл де-
ріне, ұйымдастыру-құқықтық 
ны саны мен «AMANAT»-тың 
бар лық 20 филиалындағы жұ-
мыс бағыттарына қатысты пар-
тия активінің пікірін тыңдадық. 
Түрлі ұсыныс бар, соның ішінде 
әйелдер қанатының аймақтарда 
да �кілдігінің болуы және Tomiris 
жобасының ауқымын кеңейту 
ту ралы айтылды», – деді ол.

Осы орайда халықаралық 
тә жірибелер зерделеніп, оның 
ая сында әлемнің 16 еліндегі 20 
шет елдік партия жанындағы 
әйел   дер қанаты қамтылды. Сая-
си менеджмент академиясы 
ди ректорының м.а. Сәуле Бақ-
тым бет �зге елдердегі саяси 
пар   тиялар жанындағы әйелдер 
қанатының қызметіндегі кейбір 
ерекшеліктер мен үрдістерге 
тоқ талды. 

«Барлық әйелдер қанатының 
мақ саты ортақ. Олар нәзік жан-
дылардың мүмкіндігін кеңей ту-
ге, олардың қоғамдық-саяси 
про цестердегі р�лін ілгерілетуге, 
сайланбалы лауазымдарға ұсыну 
үшін әйел саясаткерлерді қол-
дауға және әлеуметтік маңы зы 
бар жобаларды іске асыруға жәр-
демдесуге бағытталған», – деп 
атап �тті спикер.

Бұл ретте, халықаралық тә-
жі рибені, барлық �ңірдегі әйел 
к�ш басшылардың пікірі мен 
ұсы нысын талдау негізінде жа-
сал ған партия жаңа қанатының 
не гізгі жұмыс бағыттары атап 
�тіл ді. Олар: саяси к�шбасшы-
лық, экономикаға араласу, білім 

беру, денсаулық сақтау, әлеу мет-
тік қорғау және қауіпсіздік.

�з кезегінде, Сенат депутаты 
Би бігүл Жексенбай партия жа-
ны нан әйелдер қанатын құру – 
бү кіл қазақ әйелдерінің амана-
тын к�теріп отырған бастама 
деп есептейді. 

«Қоғамдағы әйелдердің р�-
лін к�теру – біздің міндетіміз. 
Қа зақстан халқының 50 пайыз-
дан астамы әйелдер болған дық-
тан, қоғамдағы әртүрлі жағдай 
олар дың бүгінгі әлеуметтік ахуа-
лына, қоғамдағы орнына тікелей 
бай ланысты. Бұл – әйелдердің 
�з деріне емес, ең алдымен қо-
ғам ға, болашағымызға қажетті 
дү ние. �йелдердің әлеуеті то-
лық  қанды пайдаланылмай отыр. 
Сондықтан олардың ин тел  лек-

туалдық деңгейін к�р се туі   міз 
ке рек. Керемет талдаулар жа-
сай тын нағыз маман, сарап шы 
әйелдердің қоғамда, саясат та, 
эко номикада лайықты орын 
алуы на жағдай жасауымыз қа-
жет», – деді сенатор.

Партияның әйелдер қана-
тын құруға қатысты �з пікірімен 
Мәжіліс депутаты Екатерина 
Смышляева да б�лісті.

«Елімізде гендерлік бағыт-
тағы к�птеген әйелдер ұйымы 
бар. Түрлі альянстар, қоғамдық 
бірлестіктер, комиссиялар, қыз-
ке ліншектер үшін �зекті мә се-
лелер бойынша жұмыс істейтін 
салалық және кәсіптік әйелдер 
бірлестіктері аз емес. Партияның 
саяси және �кілдік күш-қуатын, 
заң шығару бастамасы құқығын 

ескере отырып, әйелдер қанаты 
бар ша қыз-келіншектер қауымы 
үшін аса маңызды біртұтас күн 
тәртібін жасау және біріктіру 
тұр ғысынан топтастырушы р�л 
ат қаруы тиіс деп ойлаймын», – 
деді депутат. 

Мәжіліс депутаты Жұлдыз 
Сү лейменова партияның әйел-
дер қанатын құру идеясының 
�зектілігіне тоқталды.

«Бүгінде саясаткер әйелдің 
бей несі мен оның жасампаз 
күш-қуаты сұранысқа ие. Оның 
сая си белсенділігі тиімді шешім 
қабылдауға әсер етеді. Шешіл ме-
ген мәселе әлі де к�п. «AMANAT» 
партиясының әйелдер қанаты 
осы мен айналысуы керек. Сон-
дай-ақ Мәжілістің партия фрак-
ция сындағы әйел депутаттары 
арасынан Tomiris жобасына қа-
тысушылар үшін тәлімгерлік 
институтын енгізу тиімді болар 
еді», – деді ол.

Жиын барысында әйелдер 
қа наты жұмысының күн тәр ті-
бі не кез келген кемсіту ші лікті 
жоя тын заң жобасына гендерлік 
сарап таманы енгізу қажет екені, 
қо ғамда әйелдер қауіпсіздігін 
қам тамасыз ету, ажырасудың 
ал дын алу, әйелдер кәсіпкерлігін 
да мыту, қаржылық сауатын арт-
тыруға қатысты мәселелерді 
енгізу маңызды екені айтылды. 
Пар тияның әйелдер қанатының 
күн тәртібі аясындағы жұмыс-
тың маңызды бағыттарының 
бі рі – к�шбасшы әйелдерге ар-
нал ған Tomiris жобасын іске 
асыру. Жиынға қатысушылар-
дың басым б�лігі жобаның 

ау қы  мын кеңейтуді қолдап 
отыр.

Жалпы, Қазақстанда әйел-
дер дің басқару жүйесіндегі және 
ел дің қоғамдық-саяси �міріндегі 
ор ны жыл сайын артып келеді.

Мемлекет басшысы Қ.То қаев-
тың реформаларының арқасын-
да �ткен парламенттік сайлауда 
«AMANAT»-тың партиялық ті-
зі мінің үштен бірін нәзік жан ды-
лар иеленді. «АМАNАТ» мү ше   -
лерінің 60 пайыздан астамы – 
әйел дер. Сондықтан әйелдер 
қа   натын құру – оларды қолдау, 
құ қықтары мен елдің қоғамдық-
сая си �міріне араласу мүмкін ді-
гін кеңейту, шешім қабылдауда 
әйел дердің пікірімен санасу 
пар тия үшін �зекті әрі дер ке-
зінде қа былданған шешім.

ӘЙЕЛДЕР ҚАНАТЫН ДАМЫТУ 
МАҢЫЗДЫ

Мәселен, Комитет мүшелері 
Ас тана қа ла сындағы Халыққа қыз-
мет к�рсету ор талықтарының 
(ХҚКО) бірінде «Аза мат тарға ар-
нал ған үкімет» мемлекеттік кор по-
рациясы» КЕАҚ ахуалдық орталы-
ғы  ның жұмысымен танысып, оты   -
рысты ті келей сол жерде �т кізді.

Комитет т�рағасы, Мәжіліс де-
путаты Па вел Казанцев Мемлекет 
бас шысы �зі нің «�ділетті Қа зақ-
стан ның экономикалық бағ дары» 
Жол дауында Қазақстан қазірдің 
�зін  де электронды үкімет пен фин-
техті да мы ту индексі бойынша 
әлем дік к�шбас шы лардың қата-
рын да екенін атап �тті. Қа сым-
Жомарт Тоқаев Қазақстанды IT 
ел  ге айналдыру керек деген страте-
гия лық маңызды міндет қойды.

«Партияның «Халықпен бірге!» 
сай  лауал ды бағдарламасында мем-
лекет, қоғам жә не азамат ара сын-
да ғы қарым-қатынас ты барынша 
ци фрландырудың, мемлекет тік 
жә не әлеуметтік қызмет алудың 
бар лық сатысынан адами факторды 
алып тас тау дың маңыздылығы ерек-
ше атап �тілді. Жалпы, адамдар 
мем  лекеттік аппараттың жұ мысын 
қыз мет к�рсету сапасы бойынша 
ба ғалайды. Мұндағы логика – қа ра-
пайым. Егер бір адамға мемлекет 
мін детті қызметті уақытылы әрі 
тиім  ді түрде к�рсете алмаса, онда 
мем  лекеттік басқарудың басқа да 
бар  лық саласында жағдай шамамен 
осын дай деген пікір қалыптаса-
ды», – деді Пре зи дент.

Мемлекеттік қызмет істері 
агент  тігі т� ра ғасының орынбасары 
Са лауат Мүк сі мов қазір қандай да 
бір мемлекеттік қыз мет тің тегін 
не месе ақылы жүргізілетінін анық-
тай тын нақты критерий жоқ екенін 
айт ты. Мәселен, ІІМ-де қызметтің 
бар  лы ғы дерлік ақылы, ал Қор ға ныс 
министр лі гінде – тегін. Сон дай-ақ 
ол мемлекеттік қыз меттің толық-
қан ды жүргізілмейтініне қа  тысты 
мәселе барына назар ау дар ды.

«Негізгі қызметті мемлекеттік 
ба  қы лау дан, Агенттіктен жасыр ғы-
сы келген кей бір ведомстволар 
мем лекеттік қызмет к�р сетудің 
іші нара кезеңдерін ғана есеп тей ді. 
Мы салы, тұрғын үй секторында 
тұр  ғын үй алу кезегіне тұру мем ле-
кет тік қыз мет саналғанымен, бұл 
тұр ғын үйді беру жұмысы нақты 
мем лекеттік қызмет бо лып санал-
май ды. Мәселен, азаматтар бі реуге 
ке зексіз баспана берілді деп ша-
ғым  данады делік. Біз бұл фактіні 
тек серіп, ке зекке қоюдың заң ды-
лы ғын анықтай ала мыз. Алайда 
одан әрі қарай тереңдеп тек сере 
ал маймыз», – деді ол.

Комитет мүшесі, Мәжіліс де пу-
та ты Ека терина Смышляева қазір 
Пар ламентте Мем лекеттік корпо-
ра ция қызмет керле рі нің мәрте бе-
сін арттыру туралы заң жобасы 
қа  ралып жатқанын хабарлады. Бұл 
кадр тұ рақ сыздығы мәселесін ше-
шу ге к�мек теседі. 

«Мемлекеттік корпорацияның 
�зі қар жылық және заңды дербес-
тік ке ие емес. Сондықтан оған жа-
рия құқықтың заңды тұл ғасы мәр-
  те бесін беру қажет. Бұл ком мер-
ция лық компонентті құруға мүм-
кін дік бе реді. Мысалы, «к�мекші» 
инс титуты. Олар дан құтылу оңай 
емес, �йткені сұра ныс бар. Оларды 
ХҚКО-ның қосымша сер вистері 
арқылы заңдастыру қажет. Нә ти-
же сінде, мемлекеттік корпорация 
да ақ ша тауып, олар сервистік қыз-
мет к�р сете алар еді», – деді ол.

Мәжіліс депутаты, «AMANAT» 
пар  тия сы фракциясының мүшесі 
Сер гей По номарев ХҚКО-да шет ел 
азаматтарына қыз мет к�рсету мә-
селесін қозғады. Ол Ал маты қа ла-
сына қосылған Наурызбай ау даны 
аумағында жаңа заманауи ХҚКО 
са лынғанын, алайда былтыр аяқасты 
жабы лып қалғанын атап �тті.

«ХҚКО-ны к�лік тұрағы, лайық-
ты дә рет ханасы, жолсіл те ме сі жоқ 
шалғайдағы же ке сауда орта лы ғына 

к�шірді. Екінші қа   батқа к� терілу 
үшін қатар-қатар ор на лас қан сауда 
орындарын жүріп �ту ке рек. Ал 
құ жат жинау жұмысы бір   неше күнге 
со зылады. Шетел аза маттары елдің 
қо нақ жай лығы туралы қандай ойда 
қалады? Бұл – маңызды мәселе. 
«AMANAT» партия сы ның депутаты 
ре тінде Цифрлық даму, ин но ва ция-
лар және аэроғарыш �неркәсібі 
ми  нистрлігіне хат жолдадым. Алай-
да ве домство мәселенің мән-жайына 
барған жоқ. Сауалға жал тарма жауап 
беріп құтыл ды. Ал Пар тиялық бақы-
лау комитетінің ара ласуынан кейін 
к�ші-қон ж� нін дегі ХҚКО бір айда 
бұрынғы ме кенжайына қайтары-
латын бол ды», – деді ол.

Сонымен қатар партиялықтар 
ХҚКО-лар дың мақсатқа сай кел-
мей тін ғима рат тарда орналасуы 
мә  селесін талқылады. Мә селен, 
ко   митеттің жұмыс тобы Алматы 
қа  ла сындағы №1 ХҚКО ғимараты-
ның ша тырын ж�ндеу қажет екенін 
анықтады. Ны санның салбырап 
тұр ған т�бесі кез кел ген сәтте құлап 
ке туі мүмкін. Бұған қо са, са ни тар-
лық тораптар да апатты жағ дай да. 
Ал қыс мезгілінде Алматы қа ла сы-
ның Наурызбай ауданындағы Ха-
лық қа қызмет к�рсету б�лімінде 
тем пература +16 градусқа дейін 
т� мендейді.

«Алматы қаласы, Серіков к�-
шесі 6а ме кенжайында Жетісу ау-
дандық Халыққа қызмет к�рсету 
б�лімі орналасуы тиіс еді. Себебі 
ғимаратты тұрғызу кезінде нысан-
ның нақты мақсаты осы болды. 
Алай да құ ры лыс жұмысы аяқтал-
ған нан кейін әкім дік бұл ғимаратты 
Мемлекеттік кор по рацияның ба-
лансына беруден бас тарт ты. Со-
ны мен қатар осы аудандағы АХАЖ 
б�лімі де күңгірт әрі жолсілтемесі 
жоқ жер т�ле де орналасқан», – деді 
пар тиялық ба қылау инспекторы 
Айжан Ысқақова.

Осындай олқылықтар Ақмола 
об лы  сын да да тіркелді. Аталған 
�ңір дегі Аст ра хан ауданының Ха-
лық қа қызмет к�рсету б� лімі ба ла-
лар шығармашылығы орта лы ғы -
мен бір ғимаратты б�лісіп отыр. 
Осы ХҚКО орналасқан ғи   маратта 
са нитарлық то рап жоқ. Қызметкер-
лер мен келушілер ау ладағы дәре т -
хананы пайдалануға мәж бүр.

Отырыс қорытындысы бойын-
ша, Ко митет мүшелері орталық 
жә не жергілікті мем лекеттік орган-
дар үшін бірқатар ұсы ным қабыл-
да ды. Оның ішінде ХҚКО қыз ме-
тін материалдық-техникалық және 
ұйым дастырушылық тұрғыда жақ-
сар ту ша ралары, мемлекеттік кор-
по рация мә се лелері бойынша заң 
жо басын �згерту, мем лекеттік қыз-
мет к�рсету сапасын ба қы лауды 
кү шейту және оны цифрлық фор-
мат қа ауыстыру да бар.

МЕМЛЕКЕТТІК БАҚЫЛАУДАН 
НЕГЕ ЖАСЫРАДЫ?

ПРЕЗИДЕНТ ЖОЛДАУЫ ТАЛҚЫЛАНДЫ

«AMANAT» партиясыны� Хатшысы Шолпан Каринова 
Парламенттегі әйел депутаттармен кездесуде партияны� 
�йелдер �анатын дамыту!а �атысты мәселені тал�ылады.

Кейбір Халы��а �ызмет к#рсету орталы�тары апатты жа!дайда немесе бейім делмеген 
!имараттарда орналасып отыр. Ал кейбір ведомстволар �ыз меттерді мемлекеттік ба�ылаудан 
«жасыру!а» тырысады. Халы��а �ыз мет к#рсету орталы�тарында!ы «к#мекшілер» «Азаматтар!а 
арнал!ан &кі мет» МК» КЕА) за�ды �ызметкері бола алады. Халы��а �ызмет к#рсету са ласын 
дамытуды� осы және #зге де #зекті мәселелері «АМАNАТ» пар тиясыны� Партиялы� ба�ылау 
комитетіні� отырысында тал�ыланды.

«AMANAT» партиясыны� Орталы� 
ап паратында TALQYLAU диалог 
ала�ы  ны� кезекті отырысы #тті. Са-
рап  шылар «Елді� жа�а эко но ми ка-
лы� ба!дары: әділдік, инклюзивтілік 
жә не прагматизм» та�ырыбын тал-
�ы лады.

С�з басында Мәжіліс депутаты, 
«AMANAT» партиясы фракциясының же-
тек шісі Елнұр Бейсенбаев Мемлекет бас-
шы сы «�ділетті Қазақстанның эконо ми ка-
лық бағдары» Жолдауында қоғамдағы бар-
лық �зекті мәселені қозғағанын атап �т ті.

«Осыдан тура үш жыл бұрын еліміздегі 
маңызды мәселенің бірі ең т�менгі жалақы 
м�л шері еді. Пандемия кезінде 42 500 тең-
ге м�лшерінде ең т�менгі жалақы алған 
аза маттар аталған қаражаттың аздығын 
ай тып, әділ наразылық білдірді. Осы орай-
да Мемлекет басшысы аталған жалақы 
м�л шерін екі есе ұлғайтуды ұсынды. Со-
ны мен қатар маңызды мәселенің бірі – 
атом электр стансасын салу. Аталған мә-
се ле референдумда шешіледі. Яғни, қоғам 
тал қысына салынады», – деді ол.

�з кезегінде, Ұлттық экономика бі рін-
ші вице-министрі Тимур Жақсылықов 
Мем лекет басшысының тапсырмасы 
бойын  ша, шағын және орта бизнесті да-
мы тудың жаңа бағдарламасы әзірленетінін 
мә лімдеді. 

«Бірнеше жылда ШОБ-тың ЖІ�-ге 
қос қан үлесі 36,5 пайызға, яғни үштен бір 
есе �сті. �нім �ндірісі артып, жұмыспен 
қам ту деңгейі күрт жоғарылады. Алайда 
ор та бизнесті қалыптастыру мен дамыту 
ісін де белгілі бір мәселе бар. Бұл – жоғары 
жа лақы т�ленетін экономиканың ең жо-

ғары �німді сегменті. Экспортқа бағдар-
лан ған экономиканың ең қиын б�лігі де 
осы болып отыр. Кеше Президент отандық 
бизнес �кілдерімен жүздесіп, орта бизнесті 
же дел дамытуға бағытталған мемлекеттік 
сая сатты қалыптастыру міндетін тағы да 
атап �тті», – деді ол.

Мәжіліс депутаты, «AMANAT» фрак-
ция сының мүшесі Татьяна Савельеваның 
ай туынша, Президент �з Жолдауында 

мем лекет қаржысын тиімді басқаруды қа-
лып тастыру ж�нінде нақты міндет қойды.

«Кез келген экономика спираль түрін-
де дамиды. Алайда кедергі пайда болған 
жағ дайда тұйық шеңбер бойымен қозғала 
бас тайды. Бұл туралы Президент елдің 
�нер кәсіптік негізін әртараптандыру және 
құру мәселелеріне орала отырып айтты. 
Осы міндет толық орындалмады. Сарап-
шы  лар қауымдастығы Үкіметке қателік-

тер ден аулақ болу және алға қойған мақ-
сат тарға жету бойынша �з ұсынысын 
жол дай алады. �ртараптандыру макроэко-
но ми калық тұрақтылықты қамтамасыз 
етуге және мұнай мен азық-түлік бағасы-
ның ауытқуы, айырбас бағамының құбыл-
ма лылығы сияқты факторлардың әсерін 
азай туға мүмкіндік береді», – деді ол.

Бүгінде еліміздегі �ткір мәселенің бірі – 
сумен қамтамасыз ету. «AMANAT» партия-

сы ның Хатшысы Эльдар Жұмағазиевтің 
пі кірінше, су тапшылығы Қазақстанның 
ба тыс �ңірлері үшін �те �зекті мәселе бо-
лып отыр.

«Жайық �зені мен Каспий теңізін су-
мен жабдықтау жүйелері бірнеше рет зерт-
телді. Жыл �ткен сайын аталған теңіз бен 
�зен тартылып, ондағы су қоры азайып 
ба рады. Ресей тарапынан бір ұсыныс ай-
тылды. Жайық �зені кеме қатынасына 
мүм кіндік береді. Аталған мемлекет �ткел 
ашу ға дайын. Бұл екі ел экономикасына 
сер пін беріп, су мәселесін шешуі мүмкін. 
Жайық �зені арқылы Каспийге құйылатын 
су ағынын қалпына келтіруге болады», – 
де ді ол.

Диалог алаңындағы отырыс барысында 
Пре зидент жанындағы Мемлекеттік бас-
қа ру академиясы Қолданбалы зерттеулер 
инс титутының директоры Айгүл К� шер-
баева да с�з с�йледі.

«Экономикалық күрделілік индексі 
бойын ша, еліміз 84-ші орында тұр. Біздің 
экс портымыз негізінен мұнай және �зге 
де шикізатпен байланысты. �ткен 10 жыл-
да Қазақстан �ндіріске жаңадан тек 23 
�нім енгізді. Осы мәселеге ерекше назар 
ау дару керек», – деді ол.

Мәжіліс депутаты, «AMANAT» пар-
тия  сы фракциясының мүшесі Мақсат 
То лықбай диалог алаңының модераторы 
бол ды.

Айта кетейік, бұған дейін «AMANAT» 
Т� рағасы Ерлан Қошанов Жолдауды жү-
зе ге асыру мақсатында партия лық тар ды 
бар лық �ңірдегі қоғамның ең белсенді 
б�   лігін жұмылдыруға шақырған еді. Ол 
«AMANAT» партиясы Президент Жол-
дауын жүзеге асырудың алдыңғы шебінде 
болуы тиіс екенін атап �тті. Атап айтқанда, 
саяси құжаттың негізгі ережелері орталық 
және облыстық деңгейлердегі TALQYLAU 
жә не Bir Tolqynda диалог алаңдары аясын-
да талқыланып жатыр.
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Аманжол ӘЛТАЙ, Мәжіліс депутаты, «AMANAT» партиясы 
фракциясының мүшесі: 

ДОМБЫРАҒА ТИІСУ –
ҰЛТҚА ТІЛ ТИГІЗУ

Сіз не дейсіз?

Наурызбек САРША

БУЛЛИНГ ДЕЙТІН 
БҮЛІК БАР

Б�гінде буллинг жас�спірімдер арасында ке�інен таралып отыр. �кінішке �арай, елімізде әрбір бесінші 
о�ушы буллингке �шырайды. ЮНЕСКО есебіне сәйкес, елдегі балаларды� 63 пайызы зорлы�-зомбылы� пен 
кемсітушілікті� куәсі бол'анын, 44 пайызы ��рбан бол'анын, 24 пайызы мектепте бас�а балалар'а �атысты 
зорлы�-зомбылы� пен кемсітушілік әрекеттерін жаса'аны айтылады. 

К�ні кеше Алматы облысыны� Беса'аш ауылында'ы №29 мектеп 4-сынып о�ушысы �атарластарыны� 
озбырлы'ынан �орлы� к�ріп, �з-�зіне �ол салма� бол'аны жайлы дерек әлеуметтік желі бетін шарлап кетті. 
М�ндай о�и'алар о�тын-о�тын �айталанып отыратыны жасырын емес. 

ЗОРЛЫҚ-ЗОМБЫЛЫҚ
НЕГЕ АРТТЫ?

Қазақстанда балалар саны – 6,7 мил  -
лион болса, оның ішінде 3,7 миллионнан 
астамы оқушы, 2,5 миллионнан астамы 
мектеп жасына дейінгі балалар, 400 мың-
нан астамы – ТжКБ ұйымдарының білім 
алушылары. 

Оқу-ағарту вице-министрі Еділ Оспан 
биылғы сегіз айда былтырғымен салыстыр-
ғанда балаларға қатысты суицид пен зор-
лық-зомбылық артқанын айтты.

«Кәмелетке толмағандар арасындағы 
құқықбұзушылықтар 15 пайызға (940-тан 
1 143-ке жетті), кәмелетке толмағандарға 
қатысты құқықбұзушылықтар 18 пайызға 
=сті (1 460-тан 1 723-ке жетті). Кәмелетке 
толмағандарға жыныстық қолсұғылмау-
шылыққа қатысты қылмыстар 1 пайызға 
артты (613-тен 616-ға жетті). Суицид 
48 пайыз ға =сті (94-тен 139-ға жетті). Суи-
цид жасауға әрекеттену 11 пайызға =сті 
(210-нан 233-ке жетті)», – деді ол.

Вице-министрдің айтуынша, осыған 
бай ланысты балаларды зорлық-зомбы-
лық тан қорғау, суицидтің алдын алу 
және олар    дың құқықтары мен саламат-
тығын қам     та  масыз ету ж=ніндегі 2023–
2025 жылдарға арналған кешенді жоспар 
қабылданды.

«Жоспарды әзірлеу кезінде балалар 
ор тасындағы жағдайға егжей-тегжейлі 
талдау жасалды. Біз статистиканы зерт-
тедік, балаларға қатысты зорлық-зом-
былық туралы деректерді жинадық, қауіп 
факторларын анықтадық және зор-
лық-зомбылық жағ дайында балаларға 
қандай ресурстар бар екенін білдік. Бұл 
талдау бізге басым бағыттарды нақтырақ 
анықтауға мүмкіндік бер ді», – деді ол.

Еділ Оспанның айтуынша, бастапқы 
кезеңде =ңірлердегі жағдайды зерделеу 
мақсатында министрлік Ұлттық білім беру 
деректер қоры шеңберінде балалардың 
құқықтарын қорғау мәселелері бойынша 
тәуекелдердің интерактивті картасын 
әзірлеуде.

«Интерактивті карта балалар ортасын-
дағы жағымсыз құбылыстардың барлық 
түрлері бойынша облыстар, қалалар, ау-
дандар, білім беру ұйымдары б=лінісінде 
статистикалық деректерді қамтитын бола-
ды. Карта әрбір білім беру ұйымындағы 
балалардың жағдайын талдауға мүмкіндік 
беретін к=рнекі деректерді ұсынады. Бұл 
мемлекеттік органдарға балалық шақта 
туындайтын мәселелердің алдын алу және 
шешу үшін жедел, нақты шешімдер қабыл-
дауға к=мектеседі», – деді ол.

Сондай-ақ вице-министр осы мәлімет-
тердің барлығын ескере отырып, әрбір 
=ңірде ерекшеліктер назарға алынып, 
әрекет етудің нақты бағдарламасы әзірле-
нетінін тілге тиек етті.

ХАЛЫҚ ҚАЛАУЛЫЛАРЫ МHСЕЛЕ 
ТIҢІРЕГІНДЕ НЕ ДЕЙДІ?

Бұл мәселеге халық қалаулылары мен 
қоғам белсенділері де үн қосып келеді. 
Мәселен, бүгін Мәжіліс депутаты Елнұр 
Бейсенбаев еліміздегі балаларға к=рсетіліп 
жатқан зорлық-зомбылыққа байланысты 
арнайы депутаттық сауал жолдады.

Депутат =з сауалында Мемлекет бас-
шысы Қасым-Жомарт Тоқаевтың биылғы 
Жолдауындағы «...кәмелетке толмаған-
дарға жасалған зорлық-зомбылықтың кез 
келген түріне қатысты жазаны күшейтуді 
талап етемін» деген с=зін тілге тиек ете 
отырып, Президенттің бұл позициясын 
«АMANAT» фракциясы толығымен қол-
дайтынын жеткізді. 

Ал осы мәселені жиі к=теріп жүрген 
Мәжіліс депутаты Нартай Аралбайұлы да 
Үкіметке  20 сәуірде депутаттық сауал 
жолдаған болатын. Осы ретте депутаттан 
пікір білдіруін сұраған болатынбыз. Халық 
қалаулысы тұрмыстық зорлық-зомбылық 
қо ғам дағы ең сорақы, ең сұмдық дүниеге 
айналғанын айтады. 

«Iкініштісі, жыл тұрмақ ай =ткен са-
йын аталған қылмыстардың саны к=бейіп 
барады. Мемлекет басшысы Қасым-Жо-
март Тоқаев аталған мәселеге бейжай қа-
рамайтынын әуел бастан аңғартты. Биылғы 
Жолдауында да «Мен Мемлекет басшысы 
ретінде кәмелетке толмағандарға жасалған 
зорлық-зомбылықтың кез келген түріне 
қатысты жазаны күшейтуді талап етемін. 
Жол, ғимарат, киім-кешек, азық-түлік, 
яғни барлығы балалар үшін қауіпсіз болуы 
керек», – деді. Аңғарғандарыңыздай, бұл 
тек мәселені к=рсетіп, соған қатысты шара 
қолданыңдар деген сырғытпа с=з емес. 
Нақты тапсырма. Президент «жазаны кү-
шейтуді талап етемін», –  деді. Құқық 
қорғау орындары енді дереу қызметке 
кірісу керек, қажет болса тиісті заңды Мә-
жіліс қабырғасында қарастыру шарт. Мен 
Мәжілістің VIII шақырылымындағы Hлеу-
меттік-мәдени даму комитетінің мүше-

сімін. Сол комитеттің аясында «Hйелдер 
мен балаларға қатысты зорлық-зомбылық-
қа т=зімсіздік мәдениетін қалыптастыру 
бойынша жүргізіліп жатқан жұмыс тура-
лы» деген тақырыпта кеңейтілген отырыс 
=ткіздім. Оған депутаттар, құқық қорғау 
саласының =кілдері, аталған тақырыпты 
зерттеп жүрген мамандар қатысты. Оты-
рыста бұрын айтылмаған, БАҚ беттерінде 
басылмаған сұмдықтарды к= ріп -білдік. 

Тиісінше, мәселенің қоғам талқылап жат-
қан деңгейден де тым тереңдеп кеткенін 
аң ғардық. Тиісті ұсыныстарды министр-
ліктерге, құзырлы орындарға жібердім. 
Енді солардың орындалуын қатаң қадаға-
лаймын. Расында, бұған дейінде құзырлы 
орындарға тұрмыстық зорлық-зомбы    -
л ықты тоқтату туралы талай тапсырма 
берілді. Бірақ аталған дерттің әлі де толық 
жойыл   мауы құқық қорғау органдарының 
жұмысында қателік к=п екенін аңғартады. 
Iйткені Президент бұл мәселені бірінші 
рет айтып тұрған жоқ. Жолдаудағы нақты 
тапсырма соңғы нүкте деп білемін. Сол 
себепті бұқара мен билік бірге қызмет етіп 
аталған проблемаға қарсы заңды қатайтып, 
тұрмыстық зорлық-зомбылық жасау еш-
кімнің =ңі түгілі түсіне кірмейтіндей қылу 
керек», – дейді ол. 

Сонымен қатар ол Премьер-Министр 
Hлихан Смайылов пен Бас прокурор Берік 
Асыловқа жолдаған депутаттық сауалын-
дағы мәліметтерді тілге тиек етті. Мәселен, 
Үкіметтің қаулысымен бекітілген типтік 
штатқа сәйкес мектептерде ең к=п дегенде 
2 психолог қана жұмыс істей алатынын, 
қазір үлкен мектептер к=бейгенін жеткіз-
ген. «Мәселен, 4000 бала оқитын мектеп-
тегі 2 психолог кімге жетеді? Кіммен 
с=йлесіп үлгереді? Ұсыныс, нормативке 
1 психологке 250 оқушыдан келетіндей 
=згеріс енгізу қажет» дей келе, «бұрын 
мектепте арнайы полиция инспекторы 
болды. Қазір оларды мектептен шығарып 
алыпты. Сол мамандарды қайтару қажет. 
Мектепте арнайы инспектор болғанда ғана 
іштегі тәртіптің қазіргіден жақсы  болаты-
нын тәжірибе к=рсетті», – дейді ол =з са-
уалында. 

HЛЕМ ЕЛДЕРІ БУЛЛИНГПЕН 
ҚАЛАЙ КҮРЕСЕДІ?

Мектептегі әлімжеттік – әлемдегі ең 
=зекті мәселенің бірі. Ағылшын тілінде 
мұны «буллинг» деп атайды. БҰҰ Балалар 
қ о р ы н ы ң  м ә л і м е т і н е  с ү й е н с е к , 
дүниежүзін де әр үшінші жеткіншек мектеп 
қабырғасында жәбір к=реді. Түйткілді 
шешу үшін к=птеген ел түрлі бағдарламаны 
қолға алып, жүзеге асырған.

2011 жылы Жапонияның Оцу қаласын-
да бүкіл елді дүрліктірген оқиға болды. 
Сы ныптастарынан зәбір к=рген оқушы 
=з-=зіне қол салған. Сол кезде жеткіншек-
ке қоқан-лоқы к=рсетіп жатқандарды 
к=р ген ересектердің ешқайсысы ара түспе-
ген. Іле-шала қоғамда осы жайтқа қатысты 
қызу пікірталас туындады. 2 жыл =ткенде 
барып билік оқу орындарындағы әлімжет-
тікке қатысты заң қабылдайды. С=йтіп, 
мектептерде тәртіп орнады. АҚШ-та бұл 
мәселеге қатаң қарайды. Мысалы, Невада 
штатында оқушыны ауызша не жазбаша 
түрде к=ңілін қалдырған тұлға қылмыстық 
жауапкершілікке тартылады. Яғни, мектеп 
қабырғасында қорқыту, жанға тию жайт-
тары адам ның еркіндігі мен бостандығын 
шектеу деп есептеледі. Осыған қатысты 
заңдардың артық-кемі, сапасын қарайтын 
әрі жәбірленушіге қолдау к=рсететін ар-
найы қоғамдық ұйым құрылған. Финлян-
дияда буллингпен күрес – ұлттық саясат-
тың маңызды бір б=лігі. Елде КИВА деп 
аталатын арнайы бағдарлама қабылданған. 
Онда жәбірлеуші мен зардап шеккен адам-
ды татуластыруға басты мән берілген. 
Тіпті, куәгерлердің ос па дарды қолпашта-
мауын түсіндіріп, оны =згені қорлап кем-

сітуге жол бермеуге үйретеді. Iйткені 
қолдаушысы болмаса зәбір к=рсетуші де 
тыйылады. Осындай тәсілдің арқасында 
Финляндиядағы білім ордаларында әлім-
жеттік 80 пайызға азайған. Нидерланд 
мектептегі әлімжеттік пен кемсітіп, келе-
междеуді тыюға Пестуэб деп аталатын 
арнайы жоба жасады. Онлайн -платформа 
оқушылардың арасындағы құйтырқы әре-
кеттерді құпия хабарлауға мүмкіндік бе-

реді. Бұдан б=лек, буллингтен жапа шек-
кендерге психологиялық к=мек к=рсетіледі

Мәселен, буллингтің =ршіп тұрған 
мекені болып саналатын Ұлыбритания 
оны жою мақсатында мектептегі оқу жү-
йесіне арнайы сабақ енгізген. Британдық 
мектептерде апта сайын «Жеке және әлеу-
меттік білім» (Personal and Social Education) 
сабағы =ткізіледі. Бұл мектептегі бул-
лингтің алдын алуға септігін тигізеді. Ал 
Оңтүстік Кореяда түрлі бағдарламалар, 
телехикаялар арқылы буллингпен күресу-
ге үндейді. «Сен кімсің – Мектеп 2015», 
«Ашулы ана», «Менің балам Джая» деген 
корей телехикаялары Оңтүстік Кореядағы 
буллингке ұшыраған жас=спірімдердің 
жағдайын суреттеген. 

БАЛАЛАР СУИЦИДІ –
ҚАТЕРЛІ ДЕРТ

 Еліміздің бірқатар =ңірінде балалар-
дың =з-=зіне қол жұмсауы =сіп отыр. 
Мұндай дерек «Ашық» НҚА порталында 
жарияланған 2023–2025 жылдарға ар-
налған «Бала қорғау» кешенді жоспарында 
келтірілген. «Қазіргі қазақстандық қоғам-
ның =зекті мәселелерінің бірі – балалар 
мен жас=с  пірімдер арасындағы аутоагрес-
сивті мінез-құлық пен суицид проблемасы. 
Бұл құбы  лыстың республикадағы балалар 
ортасында жиілігі тұрақты жоғары: 
2020 жыл – 144 (әрекет – 307), 2021 жыл – 
175 (373), 2022 жыл – 155 (309). Iңірлер 
б=лінісінде суицидтің жоғары =суі Жамбыл 
(3-тен 13-ке дейін), Солтүстік Қазақстан 
(2-ден 5-ке дейін), Қостанай (6-дан 8-ге 
дейін) облыстарында және Алматы қала-
сында (12-ден 16-ға дейін) байқалады. 
Iз-=зіне қол салудың жоғары деңгейі – 
Түркістанда (36 жағдай). Iз-=зіне қол салу 
әрекеттерінің =суі Түркістан (30-дан 46-ға 
дейін), Ақт=бе (16-дан 21-ге дейін), Атырау 
(8-ден 14-ке дейін) облыстарында байқа-
лады» делінген жоспарда.

 «Wisevoter есебінің деректеріне сәйкес, 
2023 жылғы 20 ақпандағы жағдай бойынша 
Қазақстан суицид статистикасы бойынша 
178 елдің ішінде 19-орында (100 мың тұр-
ғынға шаққанда 17,6) тұр. Бұл ретте, ұзақ-
 тығы мен балалық шақтың қорғалуы 
бойын ша елдер рейтингінде Қазақстан 
180-нен 50-ші орынды иеленді. Халықара-
лық зерт теулерге сәйкес, жас=спірімдер 
ата-аналар мен тәрбиешілердің =з пробле-
маларына немқұрайлы қарауына бай-
ланыс ты =з-=зіне қол салады. Осылайша, 
ере  сек тердің немқұрайлылығы мен қаты-
гездігіне наразылық білдіреді. Күшті фак-
тор – бұл баланың әлеуметтік байланыстар 
жүйе     сі, ең алдымен отбасы. Сондай-ақ 
суицид қау  пін белсендіретін ең =ткір алғы-
шарттардың бі  рі – жастар субмәдениеті 
не месе теріс қар сы мәдениет», – деп атап 
=тіледі құжатта.

ТОБЫҚТАЙ ТҮЙІН:

Иә, мектептегі әлімжеттік соңғы 
уақытта қоғам назарын ерекше аударып 

келеді. Бұған &з кезегінде Мемлекет 
басшысы да жіті к&ңіл б&ліп, әр Жолда-

уында ерекше тоқталып, тиісті тапсырма-
лар беріп келеді. Депутаттар да Үкіметке 

түрлі сауалдар жолдап, бұл саланың 
қоғамның нағыз бітеу жарасына айналға-

нын айқындады. Осыларды ескере келе 
алдағы уақытта нақты әрекеттер атқары-

лады деп үміттенеміз.

(Басы 1-бетте)

–Негізсіз пікірдің таралуына не се-
беп болды деп ойлайсыз? 

– Қоғамдағы діни жат ағым дарға 
нә тижелі тыйым салын бағаны негізсіз 
пі кірдің таралуына себеп болды. Сала-
физм сияқты теріс ағымдарға тыйым 
салмасақ салт-дәстүрімізге, т=лтума 
мә де ниетімізге ақпараттық кеңістік 
ар қылы шабуыл жа сауын күшейте 
береді. Заң тұрғысынан да, идеология-
лық тұрғыдан да жат ағым дарға шара 
қолдануымыз керек. Iйт кені сан ға-
сырлар бойы қалыптасқан, ұлттық 
ерек ше лігі мізді айқындайтын, қасиет-
ті құн ды лығымыздың бірі – домбыра. 
Домбыраға тиісу – ұлтқа тіл тигізу, 
салт- дәстүрімізге к=леңке тү сіру, =т-
кен тари хымыз бен бү гіні мізге к=лең-
ке түсіру деп қа был даймыз. Сон-
дықтан біз қоғам болып, ел болып, осы 
мәселемен айналысатын құзырлы 
органдар белсенді жұмыс жүргізуі ке-
рек. Қазір күреспесек, теріс ағымның 
жолын кеспесек ертең зардабы ауыр 
болады. Hлеуметтік желіде «домбы-
ра-харам» деп тараған пікір – ақпарат-
тық шабуылдың бір түрі. Қоғамның 
барлық мүшесі бірдей емес, бұл ақпа-
ратты әр адам әртүрлі қабылдайды. 
Hсі ре се, =сіп келе жатқан ұрпақ, тал-
дау, таңдау, таразылау болмысы қа-
лып тас паған балалар үшін мұндай 
ақпарат қауіпті. Олар осындай теріс 
пікірлердің жетегінде кетіп қалуы 
мүмкін. Сондық тан қоғам да ақпарат-
тық сүзгі болуы керек. Жат ағымдар 
тарататын, шетелден келіп жатқан 
теріс ақпараттар қоғамның санасын 
улай береді. Hрқайсысымыз тәрбиелеп 
отыр ған балаларымызды лас ақпарат-
тың тұтқынына ай налдыр мауы мыз 
керек. Ақпараттық кеңістік тегі әр пікір 
сүзгіден =тіп, таразы ланып отыруы 
қажет. Мемлекет тігі мізге, ұлттық 
ерек   шеліктері мізге, рухани келбетіміз-
ге к= лең  кесін түсірмейтін ақпараттар-
ды ғана қоғамға жеткізуіміз керек. 

– Домбыраға тиісіп – ұлты мыз ға 
тіл тигізгендер мен т&л тума мәдение-
тімізді қор лағандар заң алдында жауап 
беруі ке рек пе? 

–Иә, заң алдында жауап беруі ке-
рек деп ойлаймын. Iйткені Консти-
туциямыздың 14-бабында нақты 
к=рсетілгендей, қазақ халқының  ұлт-
тық құндылығы мен ерекшелігіне тіл 
тигізуге ешкімнің де құқы жоқ. Дом-
быра – қазақтың кеудедегі жаны мен 
ақ дидарындағы ары, намысы мен 
мін е зі, ата-бабаларымыздың ама наты 
мен бүгінгі һәм келешек ұр пақ тың 
айнымас серті. Сон дық  тан ұлттық құн-
дылығымызға тіл тигізгендер заң ал-
дында жауап беруі керек. Бірауыз 
с=з бен «ке ші рім» сұрап, құтылып ке-
тетін болса, мұндай ақпараттық ша-
буыл дарды біз тізгіндей алмай мыз. 
Қате ақпарат таратушылар заң алдын-
да жасқанып, тізгінін тартуы қажет. 
Мемлекетімізде заңнан үлкен ештеңе 
жоқ. Hрбір Қазақстанның азаматы 
заңға ба ғын ғаны ж=н. Сондықтан біз 
елді рухани аздыратын теріс әре кет-
тер ге заңмен тыйым салуымыз керек. 

– Мемлекет басшысының: «Мек-
тепте домбыра үйрету сабақ тарын енгі-
зу – қажетті әрі дұрыс бастама» – деген 
с&зін Оқу-ағарту ми нистрлігі неге еске-
русіз қал дырды? 

– Осы мәселеге Мемлекет бас шы-
сының =зі тайға таңба бас қандай ай-
қын ойы мен ұсынысын айтты. Оқу -
ағар ту министрлігі мектепке домбыра 
пәнін енгізуге дәрменсіздік танытып, 
кең бай лау ға салып нәтиже к=рсетпей 
отырғандығы бәрімізді қайран қалды-
рады. Президент =з с=зінде: «Мектеп-
терде оқушыларға дом быра үйретуді 
қолға алу керек» деп нақты айтты. Мен 

депутаттық сауалымда білім беретін 
орта мектептерде ән-күй сабағында 
домбыра аспабын үйрету оқу бағдар-
ламасына енгізілу керек екенін жет-
кіздім. Бұл ұсынысы мның екін ші жа-
ғы, қоғамда ескерусіз қалып жүрген 
мәдениет саласының, әсіресе дәстүрлі 
=нер дің =кілдері де жұмыспен қам-
тылар еді. Мектептерде дом быра са-
бағы оқу бағдарламасына кіргізілсе, 
домбыраны =мірлік серігі еткен қан-
шама маманның мектепте сабақ беріп, 
әлеуметтік жағдайын к=теруіне мүм-
кіндік туар еді. Iйткені қазір педагог-
тер дің жа лақысы жоғары. Ал филар-
монияда, мәдениет саласында жұмыс 
істейтін добырашылар 100 мың теңге-
ге жетер жетпес жалақы алады. Сон-
дықтан білікті, кон сер ватория бітір-
ген, қолында дип ломы бар қыз-жігіт-
терге мек тепте сабақ беруге мүмкіндік 
беруіміз керек. Бұл қай жағы нан алып 
қарасақ та игі бастама. Дом быра үй-
ренген баланың жүре гіндегі елге деген 
сүйіспеншілігі, ата-анасына деген 
сезімі арта түседі. Домбыра үйренуді 
оқу бағ дарламасына енгізудің кешенді 
түрде пайдасы үлкен. Мен депу тат тық 
сауалмен шектеліп қал май, алдағы 
уақытта ұсынысымды Оқу-ағарту ми-
нистріне де айта тын боламын. 

– Жалпы, Ұлттық домбыра күнінің 
мерекелер тізіміне қосыл ғанына биыл бес 
жыл болды. Алай да домбыра күнін той-
лау науқан шылдыққа айналып кеткен 
жоқ па? Ұлттық аспабымызды қо ғам  да 
насихаттау үшін тағы не істеу ке рек? 

– Иә, бізді құртатын – науқан-
шыл дық. Кез келген мере ке мен ме-
рей тойды біз науқаншы лдыққа айнал-
дыр мауымыз керек. Дом быра күнін  
бір күн ғана тойлап қой май, домбыра 
үйренуді дағды ға айналдыруымыз қа-
жет. Отан отбасынан басталады де-
мекші, әр бір отбасындағы тәрбие де 
ұлт тық құндылықтарымыздан бастау 
алуы тиіс. Hрбір ата-ана =з бала сын 
дәстүрлі =нердің уызына қан дырып 
=сірсе, бұл проблема лар да шешімін 
табар еді. Ұлттық домбыра күнінде тек 
концерт бе ру мен, алаңдарда флешмоб 
=т кізумен шектелмеуіміз керек. Дом-
быра күнін тойлау отбасылық мереке-
ге айналуы керек. 

Сондай-ақ домбыраны наси хат-
тай тын, ән-жырдың контент терін 
әлеуметтік желіде к=бей туі міз қажет. 
Бұл үрдіс қазақ тілінде ғана емес, бір-
неше тілде жүзеге асуы керек. Ақпарат 
құралдары, әсіресе радио мен телеар-
налар дәстүрлі =нерге басымдық беруі 
тиіс. Жеңіл эстраданың жетегінде 
кетіп қалмай, домбыраның маңы зын 
ашатын хабарлар к=бейсе. Қазіргі 
жастардың қызығушылық танытатын 
бағдарламалары мен кешегі 90-жыл -
дардағы буынның қызығушы лығын 
салыстырып қараңыз шы. Алдыңғы 
буынның дәстүрлі =нерге деген қызы-
ғушы лығы жоғары болатын. Біз сол 
им  мунитетті жылдан-жылға т= мен-
детіп барамыз. Оны қайта қал пына 
келтіру үшін телеарналар дәстүрлі =нер 
туралы контенттерді к=бейтуі керек. 
Сол кезде жастардың ұлттық =нерге 
деген қызы   ғушылығы да артады. Тik-
tok, Instagram сияқты әлеуметтік желі-
лерде отыратындардың ба сым б=лігі 
жастар. Оларға ұлт тық =нерімізді на-
сихаттайтын мемле кет тарапынан ар-
найы жобалар жасалса. Дәстүрлі =нер-
ге баули тын контент болмаған соң 
олар   дың да қызығушылығы артпайды. 
Біз «жастар жыр тыңдамайды» деп құр 
байбалам салғанмен мә се ле ше шіл-
мей ді. Біз олардың дом быра үйренуіне 
мүмкіндік жа сауымыз қажет. 

– 3ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан 
К&ктем ҚАРҚЫН
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АСТАНАДА 
КІТАП ҮЙІ АШЫЛДЫ

�лтымызды	 �лы 
стазы – Ыбырай Алтынсарин: «�нер, білім – бәрі 
де о�уменен табыл�ан» деп, кітап о�уды	 ма	ыздылы�ын ерекше 
атап �ткен. Кейін Ыбырайды	 ізбасары – Ахмет Байт
рсын
лы: 
«Білімні	 бас �
ралы – кітап» деп на�тылап кеткен болатын. Бір 
�ызы�ы, Астанада Алматыкітап баспасыны	 «Ыбырай Алтынсарин 
атында�ы Кітап $йіні	» ашылуы Ахмет Байт
рсын
лыны	 ту�ан к$німен 
т
спа-т
с келді. 

Іс-шараға елорда әкімі Жеңіс Қ а  сым-
бек, Астана қаласы Есіл ауданы әкі   мінің 
орынбасары Тимур Чудров,  Астана қа-
ласы Білім басқармасының басшысы 
Қасымхан Сенғазиев, қоғам қайраткері 
Күләш Шәмшидинова, Ы. Алтынсарин 
атындағы Ұлттық білім академиясының 
президенті Мәдина Тыныбаева, балалар 
жазушысы Зәуре Т2рехан және Оқу-
ағарту министрлігінің 2кілдері, жазу  -
шылар, ғалымдар жиналды. Заманауи 
кітап дүкенінің қабырғасы Алматыкітап 
баспасы Директорлар кеңесінің т2райы-
 мы  Элеонора Баталованың бастамасы -
мен қаланды. Нысан Астана қаласының 
сол жағалауында, ЭКСПО-2017 кешені 

мен «Нұр Астана» мешітінің ортасында 
ор наласқан.

Елорданың рухани келбетіне айна   -
лар Кітап үйіне ұлтымыздың Ұлы ұста-
зының есімі берілуі де бекер емес. Баспа 
басшы  лығының айтуы бойынша, «Алма-
тыкітап баспасы» оқу-әдістемелік ке-
шен дерді шығаратын қазақстандық үш 
ірі кәсіп  орынның бірі, балалар әдебиетін 
шыға ра тын баспалардың к2шбасшысы. 
Сон  дықтан да сан жылдар оқу-ағарту 
жүйе          сімен тығыз байланыста. Отыз 
жыл дан астам тарихында балалар әде   -
биетінің дамуы мен таралуына, отандық 
оқу лықтарды құрастыратын авторлар 
құ ра мын жасақтауға 2зіндік үлесін қос-

ты. Ба спа Алматыдағы Кітап үйіне Ұлы 
тұл  ға – Абайдың есімін берсе, күні кеше 
есігін айқара ашқан Астанадағы нысанды 
ұлт ұстазы – Ыбырайдың аты мен ай-
шық таған. 

Ыбырай Алтынсарин атындағы Кітап 
үйі – заманауи кітап дүкені ғана емес, 
жаңа кітаптардың тұсаукесері, қа лам гер-
 лермен кездесу, балаларға арналған ше -
бер  лік сабақтар мен түрлі мәдени-
ағарту  шылық, ғылыми-танымдық 
іс-шаралар 2ткізетін әдеби салон. Жаңа 
Кітап үйі к2птеген мемлекеттерге к2з 
тартар к2р   кем   дігі мен ерекше дизайны 
арқылы та нымал болған, Тәуелсіз Мем-
лекеттер Достастығы конкурсында «Үз-
дік кітап дүкені» атағын иелегенген Ал-
маты қала сын  дағы Абай атындағы Кітап 
үйінің 2зін ше бір үздік нұсқасы. ?йткені 
екі ғима раттың да дизайнері – Айжан 
Ос панова. 

Ыбырай атындағы Кітап үйі екі қа -
батты ғимарат. Ерекше дизайны мен 
стиль ді интерьерімен ерекшеленеді. 
Бірін ші қабатында ұлттық құндылы  ғы -
мызды насихаттйтын түрлі түсті топ та-
малар мен «Менің Қазақстаным» се-
риясы бойынша жарық к2рген кітап    тар 
м о л ы н а н  қ о й ы л ы п т ы .  Б а р л ы ғ ы 
6 мыңнан астам кітап атауы ұсынылған.  
Бұл жерде ұлы тұлғалар сериясымен 
таны сып қана қой май, Абай Құнан-
байұлы, Ыбырай Ал тынсарин туралы 
әдеби оқулықтар мен олардың шығар-
машылығының заманауи үлгісін к2ресіз. 
Ғимараттың іші кітапсүйер қауым кітап-
пен асықпай таныса ала тындай ыңғайлы, 
жарық әрі жайлы етіп жасалған. Со -
нымен қатар  «TopIQ» веб-платфор-
масына арналған бұрыш пен оқытушылар 
мен оқушыларды жаттық тыратын тре-
нинг орталық та бар. Екінші қабатта 
сыйлық ретінде беруге болатын кітап-
тардың мол қоры орналас тыры лыпты. 
Мұнда ұнаған дүниеңді асық пай отырып 
қарап шығуға да болады. Кітап үйінің 
қонақтарын таңқалдырар ең бір қайта -

ланбас тұсы – Ұлы тұлғалардың ұлағатты 
с2здері жазылған тақтайшалары мен 
Ыбырайдың кітаптан құралған ерек ше 
портреті. Мәселен, ғимаратқа кірген 
бетте сізді «Кел, балалар, оқы лық!», «Ар-
тық білім кітапта, Ерінбей оқып к2 руге» 
сынды ғажап қанатты с2з дер қарсы 
алады. Бұл да 2скелең ұрпаққа кітап пен 
оқудың маңыздылығын нұс қауға үлес 
қосатыны с2зсіз.

Кітап үйінің ашылуы т2л тіліміз бен 
Ахмет Байтұрсынұлының туған күніне 
тура келіпті. Бұл да бір жақсы істің жақ-
сы күнге ұласқандығының дәлелі шығар. 
К2з тартар к2ркем ғимаратқа Астана 
әкімінен б2лек, к2пшілікке танымал 
тұлғалар да жиналыпты. Қонақтарды 
ұлттық киімдегі «Жастар» театрының 
актерлары мен жүр гі  зушілері қарсы 
алды. Ал баспаның бас шылық құрамы 
Гаухар Айтжанқызы мен Элеонора 
Нығметқызы Кітап үйіне экскур сия 
жүргізді. Кейін Тренинг орта лықта 
биылғы «Leader TopIQ – 2023» кон -
курсының «Білімді ер» номинациясы 
бойынша жеңімпазы, Атырау облысы, 
Индер ауданы, Ш.Уәлиханов атындағы 
орта мектептің қазақ тілі мен әдебиеті 
пәні мұғалімі – Қайырбек Кенжеәлиев 
пен осы конкурстың «Жас маман» 
бойынша жеңімпазы, Астана қаласы, 
Д. Қонаев атындағы №66 гимназияның 
ин форматика пәні мұғалімі – Асыл-
бекова Алтынай 6-сынып оқушыларымен 

бірге шеберлік сабақтарын к2рсетіп, 
2здеріне тиесілі ақшалай сертификаттары 
мен дипломдарына да ие болды. Шашу 
ша шылды. Құттықтау с2здер легін жоба-
ның идеялық дем берушісі Эленора 
Баталова 2зі бастады. 

– Кітап үйі елордамыздың к2рнекті 
жеріне айналатынына сенемін. Осы жо-
баны жүзеге асыруға к2мек тескен дердің 
барлығына алғысымды білдіремін және 
елорда тұрғындары мен қонақтарын осы 
кітап ордасына шақырамын. Бұл жерде 
мұғалімдер мен оқушыларды жат-
тықтыру орталығы жұмыс істейді, баспа-
герлермен және жазушылармен кезде-
сулер 2ткізі ле ді, – деді Эленора Баталова. 

– Қазір қазақ жастары қазақ ин тел-
лигенциясын, Алаш зиялыларын, ұлт-
тың мүддесін қорғап жүрген бабалары 
жайлы жақсы білуі керек. Бұл жерде 
кітаптардың басым б2лігі қазақ тілінде 
екен. Оның ішінде бәрі 2те әдемі бе-
зендірілген. Қазақ автор ларымен қоса 
әлемдік авторлардың да кітаптары к2п. 
?зім автор ретінде айтатын болсам, 
«Алматыкітап баспасы» барлық автор-
ларға шығармашылық ер кіндік береді. 
Ешбір шаблон, шектеу қоймайды, – деп 
Ы.Алтынсарин атындағы Ұлттық білім 
академиясының вице-пре зиденті Руслан 
Қаратабанов баспа мен жаңадан ашыл-
ған Кітап үйінің ерекше лігіне тоқталып 
2тті.

Гүлмарал ҚАБДОЛАШЕВА

Гүлдара Алданышқызының с2зіне 
сүйенсек, Жамбыл облысындағы суар-
ма лы жерлерді ағын сумен қамтуды жақ-
 сарту мақсатында 2019 жылдан бас  тап 
Халықаралық қаржы институт та рының 
несиесі есебінен 40,0 млрд тең     ге б2 -
лініпті. Бұл қаражатқа ауқымды 2 жо ба 
жүзеге асуы тиіс болған. Ал жо   ба ның 
әкім  шісі ретінде Су ресурс тары коми-
тетінің «Қаз сушар» кәсіп орны та нылған. 

Жоспар бойынша 2 жобаның құ ры-
лысы 2021 жылы аяқталып, 114 мың гек-
тар алқапты сумен қамту к2зделген. 
Алай да жобалау-сметалық құжаттардың 
са  пасыз әзірленуі, жосықсыз мерді гер-
лердің жұмысы және «Қазсушар» меке-
месі тарапынан бақылауды ң әлсіздігі 
құ ры лыс жұмыстарын кешеуілдеткен. 
Нә       ти же сінде, жоспарлы жұмысты аяқ тау 
ағым дағы жылдың желтоқсан айына ше-
ге рілген. 

Мәжіліс депутаты Гүлдара Нұрымова 
желтоқсан айында да межелі міндеттің 
орындалатындығына күмәнмен қа рай  -
ды. Себебі құрылыс жұмыс тарының са -
пасы сын к2термеуде. Бүгінде жоба 
аясында жоспарланған 54 мың гектар-
дың тек 34 мың алқабына ғана ағын су 
жетіп отыр.

Халық қалаулысы осы орайда шы-
ғынға батқан шаруаларға Үкімет тара-
пынан б2лінетін қаржының әділ жетуін 
талап етуде. Қаржыны қадағалау тетігіне 
қатысты да сұрақ к2п.

Гүлдара Алданышқызы депутаттық 
сауалында шаруаларды сумен қамтуға 
сырттан алынған қарыздарды кім және 
қалай 2тейтіндігіне қатысты да 2зекті 
мәселені к2терген. Ал к2ршіліс қырғыз 
ағайынмен суға қатысты келісс2здердің 
дер кезінде жүргізілмеуі және 2рескел 
кем шіліктердің қайталануы салаға 
жауап    ты тұлғалардың тиісті құқықтық 
жауап кершілікке тартылмауы деп отыр. 
Алдағы уақытта 2зге де салаларда осын-

дай ол қылықтарға жол берілмеуі үшін 
Гүлдара Нұрымова қызметтік тергеу 
жұмыстарын жүргізіп, жауаптыларды 
жазаға тартуға шақыруда.

Uрине, халық қалаулысының де пу-
таттық сауалын орынсыз дей ал мас сың. 
Себебі Жамбыл облысында барлы ғы он 
аудан болса, соның алтауында т2 тенше 
жағдайдың жариялануы жақ сылық емес. 
Бұл салаға жауапты маман дардың жұмы-
 сының салғырттығын к2р           се      теді. Десе де, 
қуаңшылыққа қа   тыс  ты бір ғана «Қазсу-
шар» мекемесін кінәлі деп тану, «бастан 
құлақ садаға» деудің кері дейтіндер де 
к2п. Осы орайда «Қаз сушар» ме ке  ме  -
сінің Жамбыл об лыстық фи лиалына 
хабар    ла сып, екінші тараптың да уәжін 
тыңдадық. 

– Бүгінгі таңда Жамбыл облысының 
5 ауданында (Байзақ, Жамбыл, Жуалы, 
Меркі, Қордай) 53,9 мың гектар және 
Түр    кістан облысында (Шардара, Орда-
басы, Отырар аудандары) 25,7 мың гек-
тар алаңда «Акт2бе, Жамбыл және Оң-

түс  тік Қа  зақ   стан облыстарының су 
шаруа        шы лы     ғы және гидромелиора ция-
лық жүйеле   рін қайта жаңарту» жобасы 
іске асыры    луда.

Жобалардың жалпы құны 45 млрд 
теңгені құрайды. Оның бүгінгі күнге 
37 пайызы немесе 17 млрд теңгесі иге-

рілді. Құрылыс-монтаждау жұмыс та-
рының физикалық к2лемі 70 пайызға 
орын далып отыр. 

Жамбыл облысы бойынша жоба 
шең      берінде жалпы ұзындығы 663,8 ша-
қы рымды құрайтын 264 суару канал-
дарында құрылыс-монтаждау жұмыс-
т а р ы  ж о с  п а р л а н ғ а н .  Ж о б а  қ ұ н ы 
27,5 млрд теңге. Қазіргі таңға қаралған 
қар жының 53 пайызы немесе 14,5 млрд 
теңгесі игерілді. 

Қордай ауданында жоспарлы жұ-
мыстар 100 пайызға аяқталып, нысан дар 
пайдалануға беріліп қойды. Жуалы 
ауданы бойынша құрылыс 95 пайызға 

бітіп, қалған жұмыстар жылдың соңына 
дейін аяқталады деп күтілуде. 

Жамбыл ауданы бойынша жұмыстар 
70 пайыздық межені діттесе, веге тация-
дан кейін 20 пайыз, қалған 10 пайызын 
2024 жылғы вегетацияға дейін аяқтау 
жос  пар ланып отыр.

Байзақ ауданында да 50 пайыздық 
жоспар орындалып, вегетациядан кейін 
30 пайыз, 20 пайыз келер жылғы вегета-
ция кезеңіне дейін аяқталады деп к2з-
делуде.

Меркі ауданында да жағдай жоғары да 
айтылған қос ауданға ұқсас. Жоба 
бойын  ша жұмыстар 40 пайызға бітсе, 
вегета ци я дан кейін қалған 20 пайызы 
аяқ талмақ. Ал 40 пайыздық жұмыс ке лер 
жылға қа  лып отыр, – дейді «Қазсу шар» 
РМК об лыс тық филиалының басшысы 
Ерлан ?те генов. 

Иә, осылайша, «Қазсушар» меке-
месінің басшысы «барды» бар, ал «жоқ-
ты» жоқтай айтуда. Бұл әрине дұрыс 
шешім. Себебі «ауруын жасырғанды 2лім 
әш керелейтіні» байырдан белгілі нәрсе. 

Осы орайда айта кетерлігі, Меркі ау-
данында құрылыс-монтаждау жұмыс-
тарын себепсіз тоқтатқан «Трей дин-
т е р к о м »  Ж Ш С - м е н  к е л і с і м ш а р т 
бұ          зы   лып, жаңа мердігерді анықтау жұ -
мыс   тары жүр гізіліп жатыр. 

Ал Байзақ ауданында жауапсыздық 
танытқан ORION CONSTRUCTION 
LTD ЖШС-на қатысты Астана қала-
сының По лиция департаменті тарапы-
нан алаяқ  тық фактісі бойынша тергеу 
амал  дары жүр гізілуде. Қазір бұл ауданда 
да жаңа мердігерді анықтау жұмыстары 
қолға алынған. 

Ерлан ?тегеновтың айтуынша, құ-
ры лыс жұмыстарының созылуына бір-
неше фактор әсер еткен. Біріншісі, ны-
с а н д а р  д ы ң  ж о б а л ы қ - с м е т а л ы қ 
құ        жат     та   масы 2017-2018 жылдары әзір  -
ленген. Ал қазір гі құрылыс материал-
дарының баға   сын ол кездегі құнмен 
са        лыс тыруға келмейді. Сондықтан 
«Қазсушар» мекемесі маман дары серік-
тестіктермен барынша мәмі лелік жағ-
дайда с2йлесуге тырысуда. 

Екіншіден, конкурстық рәсімдер 
2019 жы лы аяқталғанымен коронави  рус 
панде  миясына байланысты құрылыс жұ-
мыстары 1 жылға кешеуілдеп бас   талған. 

Үшіншіден, барлық жобалардың 
сметалық құны түзетуден 2ткізілген. Мі-
не, осындай жұмыстар құрылысты ерте 
бастауға кедергі болып, жобаларды ме-
желі мерзімде аяқтауға мүмкін бермей 
отырған к2рінеді. 

Жауаптылардың айтар уәжі – осы. 
Алайда бұл қуаңшылықтан болған шы-
ғынның орнын толтыра алмайтыны анық. 
Облыстық Ауыл шаруашылығы бас-
қармасы берген ақпаратқа сүйенсек, ағын 
су тапшылығынан алты ауданда 364 шаруа-
 шылық зардап шеккен екен. 8,7 мың гек-
тар егістік алқабы жарамсыз күй  ге түскен. 
Басты дақылдар қант қы зыл    шасы, к2п-
жылдық ш2п, дәндік жүгері, к2к2ніс сын-
ды 2німдер қурап кет  кен. Ал алдын ала 
бол жамдық есеп бойын     ша шаруа  лардың 
шығыны 3,7 млрд теңгені құраған. 

Күні кеше облысқа еліміздің су жаңа 
Су ресурстары және ирригация ми нистрі 
Нұржан Нұржігітов арнайы іссапармен 
келіп кетті. Нұржан Мол дия   рұлы сала 
ардагерлерінің басын қосып, ағын су мә-
селесін шешуге қатысты ұсыныстарын 
тыңдады. Енді одан министр қандай ой 
түйгені белгісіз. Алайда Нұржан Нұр    -
жігітов Жамбыл облысының әкімі болып 
тұрған кезде 2ңірден 11 су қой масын 
салу туралы бастама к2терген болатын. 
Бәлкім ми нистр Үкімет үйінде отырып 
бұл мә селені шеше алар. Сондай-ақ 
айыр қал пақты ағайынмен де байла ны-
сы мызды нығайтар. Uйтпесе, жылда 
ағын су мә се лесін сансыз жиындарда 
тал қыға сал   ға нымызбен одан түк шық    -
пай жат қа нын к2з к2руде. 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

Биыл  а�ын су мәселесі ауылда�ы а�айыннан бастап, Мәжіліс мін-
беріндегі депутаттарды	 да мазасын �ашыруда. (сіресе, Жамбыл 
облысыны	 алты ауданында бірдей т�тенше жа�дайды	 жариялануы 
халы� �алаулыларыны	 жанына бат�андай. Олай дейтініміз, к$ні кеше 
мәжілісмен  Г$лдара Н
рымова  «AMANAT» партиясы фрак циясыны	 
м$шелері атынан Премьер-Министрді	 бірінші орынбасары Роман 
Скляр�а депутатты� сауал жолдап, �уа	шылы�ты �олдан жасап, 
ж
мысына сал�ырт �ара�андарды �ата	 жазалауды 
сынды. Халы� 
�алаулысы �з с�зінде бір�атар деректерді келтіріп, Су ресурс тары 
комитетіні	 «9азсушар» мекемесіні	 ж
мысын �ата	 сын�а алды. 

Жауаптылардың айтар уәжі – осы. Алайда бұл қуаңшылықтан 
болған шы ғынның орнын толтыра алмайтыны анық. 

Облыстық Ауыл шаруашылығы бас қармасы берген ақпаратқа 
сүйенсек, ағын су тапшылығынан алты ауданда 

364 шаруа  шылық зардап шеккен екен. 

АҒЫН СУ, АҒЫН СУ, 
СЕНІ САҚТАДЫМ...СЕНІ САҚТАДЫМ...
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Еліміздегі ал�ашы дәст�рлі �нер мектебі осыдан екі жыл б�рын Шымкент 
аласынан ашыл�ан. Оны� негізін ала�ан – белгілі айтыскер аын Біржан 
Байтуов. Осынау #аратау дәст�рлі �нер мектебін басарып отыр�ан, 
аынды�ы мен айраткерлікті оса атарып ж�рген айтыскер аын, «Дарын» 
жастар сыйлы�ыны� иегері Біржан 'ани�лын ә�гімеге тартанбыз. 

�НШІЛЕР К
П БОЛУЫ МҮМКІН, 
БІРАҚ ҰСТАЗ ЖОҚ

– Республикада баламасы жоқ дәстүрлі 
�нер мектебін ашуға не түрткі болды? Ой-
ластырылған жоба нәтижесін берді ме? 

– Иә, �ңірлерде негізінен классикалық 
бағыттағы мектептер к�птеп кездеседі, 
бірақ ұлттық �нерді дәріптейтін дәстүрлі 
мектеп еш жерде жоқ. Идеяның �зі содан 
туған ғой. Неге ұлттық �нерді дамытпасқа 
деген ой жылдар бойы санамда жүрді. 
Кейін оның жоба-жоспарын ойда әбден 
пісіріп, бұрынғы Шымкент қаласының 
әкімі Мұрат Дүйсенбекұлына жеткіздік. 
Ұсынысымызды қолдап, ұлттық �нер 
мектебінің ашылуына барынша қолдау 
к�рсетті. Жаңа ғимаратты толықтай �нер 
мектебіне лайықтап тұрғызып берді. Сол 
кездегі қала әкімінің орынбасары Шыңғыс 
Мұқанның да үлесі к�п болды деп айта 
аламын. Қалалық білім б�ліміне қарасты 
толықтай мемлекет меншігіндегі �нер 
мектебі алғашқы жылы 660 балаға арналып 
салынды. Дәл елде ахуал қиындап, каран-
тин болып жатқан кез. Тура сол уақытта 
ашылды. Бірақ әр балаға жеке кабинеттен 
жасақталғандықтан барлық санитарлық 
талаптарды орындай отырып, жұмыс 
істеуге рұқсат алдық. Сондай қиындық-
тарды еңсеру оңай болған жоқ. Мұндай 
мектептің еш жерде үлгісі жоқ, жоспары 
түзілмеген. Барлығын н�лден бастауға тура 
келді. Концепциясын жазып, жоспарын 
түздік, оқу құралдарын жинақтап, оқу 
бағдарламасын жасақтадық. Бабалардың 
дәстүрлі �нерін балаларға үйретсек, да -
мыт сақ деген 
идеяны осы-
лай жүйе-
ледік. Пан -
д е м и я ғ а 

қа    рамастан жыл соңына дейін жоспардағы 
жүктемеміз бойынша тиісті 660 баланы 
толтырдық. Содан келушілер к� бейе бас-
тады. «Ұлт тық �не рге қы зы  ғушы лық та-
нытып тұр      ған бала лар болса неге шек -
теуіміз ке рек?» де ген оймен ба ла санын 
800-ден асырдық. Бі      рақ біз мін   детті бі лім 
беру ұйы мына ен  бейміз. Сондықтан 
келушілердің қатары �згеріп тұрады. 
Шүкір, қазір бәрі жүйе ленді. Биылғы оқу 
жылы енді басталды. Қызығушылық таны-
тып жатқандар к�п. Алайда орналас қан 
жеріміз – қаланың орталығы. Бізге қала-
ның шеткі аудан дарынан жиі келеді. Тіпті, 
Шымкент қа ласына жақын орналасқан 
Шұбар, Бадам ауылынан, Т�леби, Қазы-
ғұрт ауданының Тұрбат ауылынан келетін 
балалар да бар. Оларды сонша шақырым 
жерге �нерге деген махаббат жетелеп алып 
келеді. Біз Шымкент қаласының білім 
б�ліміне қа раймыз, к�ршілес облысқа 
есігімізді жа уып отырмаймыз. 
нерді 
сүйетіндерге әрдайым есігіміз ашық. 

– Жалпы, �нер мектебінің Қаратау ата-
луының сырын түсіндіріп берсеңіз... Бай-
қауы мызша, мұнда сыныптардың басым 
б�лі  гінің атауы бар екен. Тіпті, бірнеше дом-
быра сыныбы болса, оның әрқайсысының 
атауы бар...

– Зерттеушілер қазақ даласында 5 мек-
теп бар дейді. Батыс мектебі, Сыр мектебі 
сияқты аттармен танылған мектептер. 
Қаратау да сол сияқты қалыптасқан мың-
жылдық мектеп. Мәселен, Сыр мектебінен 
Нартайлар шықса, Батыс мектебінен 
Сүгір, Арқадан Біржан сал және т.б. Қа-
ратау мектебінен шыққандар арғысы 
Ясауиден басталып, бергісі Майлықожа, 
�селхан апаларымызбен жалғасып кетеді. 
Сондықтан ұлттық код дейміз бе, бұл 
солай тарихи атауды жаңғырту аясында 
қойылған. Екіншіден, жалпы дәстүрлі 
�нер тек ән, айтыс емес, 5 бағытта қалып-
тасқан. Олар – әншілік �нер, дәстүрлі 
жыр-терме, жыршылық, күйшілік �нер. 
Жалпы, бізде 30-ға жуық ұлттық аспап 
болған. Мектепке 20 шақты ұлттық ас-
папты әкеп қойдық. 

Қазір мұнда �нердің 18 түрінен сабақ 
беріліп жатыр. Құрманғазы, Дина атын-

дағы жеке-жеке домбыра сыныптары, 
Кенен �зірбаев атындағы ән 

сабағы, Майлықожа 
атындағы 

а й т ы с 

сыныбы, Шәмші атындағы ән сабағы бар. 
Қазақтың �нер майталмандарының есімі 
ұмытылып кетпесін деген мақсатта осылай 
атау бердік. Дәстүрлі ән сыныбына да 
сұраныс к�п. Сүгір атындағы шертпе күй 
сыны бында Сүгір атаның ш�бересі сабақ 
береді. Қала мектептері арасында Сүгір 
атындағы байқау ұйымдастырып тұрады. 
Қобыз сыныбы, би сыныбы да балалар қы-
зығатын ортаның бірі. Айтыс сы ны бында 
балалардың с�здік қорын кеңей ту, айтыс 
мақамы үйретіледі. Одан кейін қалаға 
келген зиялы қауым �кілімен кездесу 
ұйымдастырамыз. Мұндай кездесулер 
оқушыларымыздың шабытын оятады. 

Иә, �нерді дамытуға жанкештілік 
керек. Кенжебай шал деген ұстаз бар. 
Дәстүрлі әннен сабақ береді. Ол – оң-
түстіктегі дәстүрлі әннен сабақ бере ала-
тын жалғыз мықты ұстаз. Жәнібек Кәрме-
новтың шәкірттерінің бірі. Сол кісі сонау 
Созақтан келіп, аптасына екі күн сабақ 
береді. Бір күн келіп қонып, ертесіне түске 
дейін тағы сабағын �тіп қайтады. Ойлаңыз-
шы, айлығы – бар-жоғы 80 мың теңгенің 
жобасы. Ауылында да жұмысы бар, бірақ 
�нер үшін келіп жүр. Біз де қолқа салып 
айттық. «Сіз Созақтың балаларын ғана 
үйретесіз бе, �нерді сүйетін шымкенттік 
балаларды да үйретіңіз» дедік. Қазір Оң-
түстіктен шыққан дәстүрлі әндегі мықты 
жігіттердің барлығы – Кенжекеңнің шә-
кірт тері. �ншілер к�п болуы мүмкін, бірақ 
ұстаз жоқ. 
те мықты әнші болуы мүмкін, 
бірақ ол ұстаз бола алмайды. Сондықтан 
біз ол кісіні �нер үшін барлық жағдайын 
жасап, арнайы шақырдық. Жасы 60-тан 
асса да, �нер үшін деп келіп жүр. Міне, 
осындай жанкештілікпен жұмыс істеп 
жатырмыз. Нәтижесі де жаман емес.

Д�СТҮР САБАҚТАСТЫҒЫНЫҢ 
ҮЗІЛІП ҚАЛМАУЫНА 
ҮЛЕС ҚОСЫП КЕЛЕДІ 

– &нер сыныптарынан б�лек, ұлттық 
бағытта дәріс оқылатын шеберлік сабақтар-
ды да байқап қалдық... 

– Жоғарыда айтып �ткендей, жанкеш-
тілікпен жұмыс істейтін жанның бі рі – 
«Шамшырақ» қол�нер сыныбының ше-
бері Перизат Саидова. Ол – �з әжесінен 
мұра болып қалған киіз үйді, оның толық 
жабдығымен, басқа да ұлттық қол�нер 
бұйымдарын осында әкеліп құрып, оны 
балаларға таныстырып, дәстүрлі бұйым-
дарымыздың �шіп кетпеуіне �лшеусіз 
үлесін қосып жүрген бірден-бір маман. 

Дәстүр сабақтастығының үзіліп қал-
мауы үшін «Шамшырақ» кабинетін 
жабдықтап, байырғы қазақ халқының 
ұмыт болып бара жатқан қол�нері – кесте 
тігу, түкті кілем, алаша секілді түрлі фор-
мат та киізбен, жүнмен жұмыс істеуді бала-
ларға үйрету қолға алынған. Тігістің 
бірнеше түрі де бар. �сіресе, бізбен тігу, 
тоқы маны жібектен тоқу дәстүрі де мүлдем 
ескерусіз қалған. Қалада жібекпен тоқуды 
білетін жалғыз 80-ге келген Бибіфатима 
деген апамыз бар екен. Шеберіміз Перизат 
Жанғазықызын сонда 1-2 ай оқуға жіберіп 
үйретіп алдық. Былай қарасаңыз, ол кісі-
лер �мірден �тсе, бір буынмен бір �неріміз 
жойылғалы тұр екен. Бізде қазақтың ең 
құнды дүниелері қолданыстан шығып, тек 
экзотика үшін к�рмеге айналып қалды. 

зіміз де қолдан жасалған дүниені пай-
даланбайтын болдық. «Шамшырақ» қол-
�нер сыныбына келгендер алдымен киіз 
үйдегі алаша, сырмақ, басқұр, желбау 
сынды дүниелермен танысады. Қайсы-
сының қай жерде тұратынын, олардың 

алатын орнының маңызын үйренеді. Онда 
келі-келсап, иінағаш та бар. Жалпы, 
Перизаттың нағашы әжесі Балсұлу Бола-
това он саусағынан �нер тамған шебер 
болған екен. Жасаған дүниесі ұмыт қалып 
кетеді деп немересіне тапсырыпты. Пери-
заттың �зі де к�неден қалған ұлттық дәс-
түрімізге тән ескі дүниелерді жинаумен 
айналысады. «Шамшырақта» қол�нер 
бұйымдарын үйретумен қатар, сурет салу 
сабағы да болады. 

Одан кейін «Зере» және «Толағай» 
дейтін сыныптарымыз бар. Еш жерде үл гісі 
жоқ бұл сыныптардың алар орны ерек ше. 
Қазір әке-шешенің барлығы жұмыста. 
Балаға тұрмыстық қажетті лік терді үйретіп 
отыруға мұршалары жоқ. Бала сабақтан 
келеді де, үйде смартфонға үңіліп отырады. 
Бұл ащы болса да, әр үйдегі күрделі 
проблема болып тұр. Бала білім алсын деп 
оқуына к�бірек к�ңіл б�леміз ғой. Бірақ 
�мір тек біліммен ғана шектелмейді. Адам 
тұрмыстық қажеттіліктерге де икемделу 
керек. �сіресе, қыз бала тамақ пісіріп, 
қонақ күтуді меңгеруге тиіс қой. Қазір қа-
рындастарымыз киім үтіктей алмайды, 
киімі с�гіліп кетсе тіге алмайды. Біз осы 
олқылықтардың орнын толтыру үшін «Зе-
ре» сыныбын аштық. Шүкір, қамыр илеп, 
бауырсақ та пісіреді, тіпті былтыр демеуші 
тауып қысқа сақтайтын 100 банка жаптыр-
дық. Дәл сол сияқты ұл балаға арнал ған 
«Толағай» деген сынып бар. Мұнда ер 
жігіттеріміз асық ойнап, садақ атады. Был-
ғарыдан түрлі бұйым жасайды. Қамшы 
істейді. Ұл бала қолға су құю, аман  дасу, жі-
лікті қалай атауды, ат әбзел дерін білуге тиіс. 


НЕР ҮЙРЕНЕМІН ДЕГЕНГЕ 
ЕСІК АШЫҚ 

– &зіңіз талай жүлдені қанжығаға бай-
лаған елге танымал суырыпсалма ақын сыз. 
Жасыңыз да әбден бабында тұрған ақындық 
кезеңде. Қайраткерлігіңіз, яғни мемлекеттік 
жұмыс сіздің �з деңгейіңізде шабуыңызға қол-
байлау болған жоқ па? Жалпы, �зіңіз басқарып 
отырған �нер мектебіне белгілі ақын -
дығыңыздан титтей болса да үлес бар ма? 

– Жасырмаймын, әрине әсер етті. Ал-
ғашқы жылдары шақырған айтыстың еш-
қайсысына бара алмадым. Себебі осынша 
дүниені тапсырған соң үлкен жауап кер-
шілік жүктеліп отырғанын сезіндім. Оның 
үстіне идея авторы – �зім. 4-5 жыл бойы 
осындай мектеп ашсақ деп к�кейі мізде 
әбден пісіп жүрген жан дүнием қалаған 
жұмыс. Оған енді қол жеткізгенде �зім 
бұрын-соңды мектепте істеп к�рме генмін, 
әрбір б�лшегіне дейін жаңадан құраған-
дықтан әр минутымыз алтыннан қымбат 
болды. Мен мұны жұмыс деп емес, махаб-
батпен істеймін. Біреулер 9-да келіп, 6-да 
қайтуға асықса, мен мұнда қонуға де пейіл-
  мін. Алғашқы жылдары қиын болды. Қона 
жатып істедік. Талай кедергілерді жойдық. 
Қазір шүкір, қалыпқа түсті. Ма хаб батпен 
жұмыс істейтін мамандардың арқасында 
жұмысты жүйелеп алдық. Қыз меткерлерге 
де «Басшыдан, талаптан қор қып істе-
меңіздер, жаныңыздың қа лауы    мен істеңіз-
дер» деп айтып оты рамын. Себе бі дәл бұл 
жер тек ұлтқа жаны ашып, ұлттық дәстүрді 
дәріптеуді мақсат ететін дерге арналған 
жанкештілікті талап ететін жұмыс. 

Бар ықылас-пейілімізді аударып жұ-
мыс істегендіктен, жоғарыда айтқандай, 
Шымкент қаласына келген зиялы қауым-
ды қалт жібермей, балалармен кездесу 
ұйымдастырып жүрміз. Айтыс сыныбына 
�зге де танымал айтыс ақындары сабақ 
береді. Іс-шараны жиі ұйымдастырамыз, 

Біржан БАЙТУОВ, ақын:

ӨНЕРДІ 

КЕРЕККЕРЕК

ДАМЫТУҒАДАМЫТУҒА
ЖАНКЕШТІЛІКЖАНКЕШТІЛІК

күн сайын �теді десем де артық емес. 
Оның барлығына да мемлекет қолдау 
к�рсете алмайды, жиған абырой-атағы-
мызбен талай азаматтардың алдына кіріп, 
демеуші тартып келемін. 

Одан б�лек, үлкендер арасында �тетін 
«Алтын домбыра» байқауының жастар 
арасындағы түрі «Күміс домбыра» бай-
қауын тұрақты түрде �ткізіп тұруды қолға 
алғанбыз. Бұл елімізде қызу пікірталас 
тудырған, ақындық қабілеті бар респуб-
лика жастарын елең еткізген керемет 
авторлық жобамыз болды. Айтыскерлер 
арасынан жаңа есімдер тауып, дарынды 
жастарды қолдау аясында осыдан екі жыл 
бұрын бастаған жобамыз бүгінде әжептеуір 
нәтижесін беріп, сұранысты арттырып тұр. 
Сонымен бірге «Алтын қалам» байқауының 
қалам ұстаған жастар арасындағы респуб-
ликалық поэтикалық «Күміс қалам» сайы-
сын �ткізу де дәстүрге айналды. Мұнда 
�леңнің әдемі болуымен қатар, оны на-
қышына келтіре жеткізу, сахна мәде ниеті 
сияқты �нерпаздың қырлары еске ріледі. 
Сонымен бірге қарсыласың оқыған �лең 
тақырыбына сай, оған сол т�ңіректегі 
�зіңнің шығармаңмен жауап беруің керек. 
Байқау осындай ережелері арқылы жас 

қаламгерлердің жаңа мүмкіндіктерін 
ашады. 

Сондай-ақ мұнда «Қаратау фильмі» 
киностудиясының ашылғанын мақта-
нышпен айтқым келіп тұр. Мұнда баланың 
тілін дамыту бойынша актерлік сынып 
бар. Ол жерде сахна тілі деген бар. Сахна 
тілі деген баланың дұрыс с�йлеуіне, сах-
нада �зін ұстауы сияқты дүниелерді де 
үйретеді. Актерлік сыныпта балалардың 
ата-анасына �тініш жасап, кастинг жасап 
кино түсірдік. Содан YouTube әлеуметтік 
желісіне салғанымызда 200 мың қаралым 
жинады. Демек, балалар фильміне сұраныс 
бар деген с�з. Осыдан кейін кино түсіру 
қолымыздан келеді екен деп кірісіп кеттік. 
Ғабит есімді �зі режиссер әрі ұстаз ағайы-
мыз бар. Жалпы, балалар киносы �те ке-
рек. 
зіңіз ойлаңызшы, кішкене ғана бір 
мектептің түсірген киносы 200 мың қара-
лым жинап отыр. Ата-аналар да бала ла рын 
актерлік шеберлік сыныпқа беруге құм-
был. Қазіргі балалар да киноға түсуге қы-
зығады. Заманның талабы солай шығар. 
Ұрпақ үшін, балалар үшін деп жан-жақты 
жұмысты тоқтатпай ұйымдастырып отыр-
мыз. Қазіргі балалардың сұранысы не, 
соған қарай ұлттық дәстүрімізді үйлестіре 
отырып, атқарып жатырмыз. Алда да 
жоспарлар к�п. 

– Мұндай дәстүрлі �нер мектептері еш-
қандай �ңірде жоқ деп қалдыңыз. Жалпы, 
қызығушылық танытып, сұрап жатқандар 
бар ма?

– Жыршылар мен айтыс ақындарының 
құрылтайы �ткенде осы мәселені қозға-
дық. Неге әр облыс орталығында дәстүрлі 
�нерді дәріптейтін �нер мектебі болмасқа?! 
Егер жаңадан салуға жағдайы келмейтін 
облыстар болса, бұрынғы музыкалық мек-
 тепті қайта жасақтап, реттеуге болады ғой 
деген ойларды ортаға салдық. Тек қайта 
бейімдеу керек. «AMANAT» партия сы ның 
Атқарушы хатшысы Дәулет Кәрібекке осы 
идеяны айттық. Дәулет Жамаубайұлы бізді 
қолдап, тиісті министрлікке ұсыныс 
жасайтын болды. Ал �ткен оқу жылының 
соңында қызылордалық Мамыр Байдаулет 
есімді кайраткер ұстаз арнайы келіп, 
мектепті к�ріп, жоба-сызбасын алып кетті. 
Облыс әкіміне ұсынатынын айтты. 
Семейден хабарласты, жаңа облыс құрыл-
ды, біздің де осындай мектеп ашқымыз 
келеді деді. Оларға да жобамызды түгелдей 
бердік. Петропавлда қазақтың �лмеуіне 
үлес қосып жүрген Жарқын Жұпархан 
есімді қайраткер жігіт бар, ол да арнайы 
делегациямен келем деп отыр. Біз осылай-
ша к�птеген азаматтардың мектеп ашуға 
бастама к�теруіне түрткі болып жатырмыз. 
Болашақта барлық �ңірде ашылып жатса, 
Қаратаудың үлесі бар деп айта аламын. 
Алғашқы болып ашылды, алғашқы жүгін 
к�тердік, жолға қойдық, бізге ешкім 
үйреткен жоқ. Республикада қозғалыс бар. 

Алайда бір ғана кемшілік бар. Бұл 
мектеп Шымкент қаласында біреу ғана, ол 
барлығына жетпейді. Қала шетінен келгісі 
келетіндер к�п. Бірақ жолдың шалғайлығы, 
бірнеше бағыт ауыстыратыны қолбайлау 
болып тұр. Сондықтан мұндай �нер 
мектептерінің к�бейгені игі. Тіпті, жеке 
мектептердің �зі бізбен жұмыс істегісі кеп 
жатыр. 200 баланы берсек деп отыр. 
Келісім бар. «
нер-білім бар жұрттар» 
дегендей, үйренем деген баланың бетін 
қақпаймыз! 

– )ңгімеңізге рақмет!
Сұхбаттасқан 

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы



Жыл сайын елде онкологиялы� 
дертке шалды��ан нау�астар саны 
артып барады. Былтыр Алматы 
он ко логиялы� орталы�ына 6 айда 
9,5 мы� нау�ас емделуге ж�гінсе, 
биыл оларды� саны бірінші жарты-
жыл ды�ты� �зінде 10,5 мы��а 
жет кен.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Елімізде жыл сайын 37 мыңнан астам 
адамға қатерлі ісік диагнозы қойылады. 
�кінішке қарай, дертке шалдыққан дар-
дың жартысына жуығы, дәлірек айтсақ, 14 
мыңнан астамы жарық дүниемен қош 
айтысады. Елімізде соңғы 20 жылдың 
ішінде онкологиялық аурумен ауыратын-
дар дың саны 25 пайызға артқан. Алматы 
онкологиялық орталығының директоры 
Нұрсұлтан Ізмағамбетовтің с&зінше, биыл 
аталмыш мекемеде 1500-ден астам хирур-
гиялық ота жасалған. Сонымен қатар ор-
та лықтың амбулаториялық химиотерапия 
кабинетінде 5 мыңға жуық онкологиялық 
науқас ем алған. Радио логия б&лімінде 10 
мыңнан астам сәу лелік терапия сеансы 
жүргізілсе, 9000-ға жуық онкологиялық 
науқас химиотера пиялық ем қабылдаған 
екен.

Онколог Рабиға Қадырбаеваның 
айтуынша, онкологиялық аурулардың 
ұлғаюына мынадай бірнеше фактор себеп. 

– Біріншіден, қаладағы экологиялық 
ахуалдың, ауа сапасының т&мен деңгейі 
ықпал етеді. Нашар экология тыныс алу 
жолдары, ауыз қуысы қатерлі ісіктерінің 
к&беюіне алып келеді. Екіншіден, алко-
голь, шылым шегу, қозғалыстың аздығы, 
тез дайындалатын тағамдарды к&п тұты ну 
секілді зиянды әдеттердің әсері үлкен. 
Қазір Алматыда аяғыңды аттап бассаңыз 
бургер, пицца секілді жылдам дайын бо-
латын, канцерогендері к&п тағам сататын 
ошақтарды кездестіресіз. Осының бар лы-
ғы онкологиялық аурулардың пайда бо-
луы на әкеледі. Үнемі дұрыс тамақтан бау 
– асқазан қатерлі ісігінің дамуына соқ -
тырады, – дейді ол.

Елімізде онкологиялық аурулар бо-
йын ша жасалатын скринингтің дұрыс 
жолға қойылуы – ауруды ерте сатыда 
анықтауғамол мүмкіндік береді. Қазіргі 
уақытта елімізде үш қатерлі ісікке скрин-
инг жаса лады: 40-70 жас аралығындағы 
әйел адамдар сүт безінің қатерлі ісігіне, 
30-70 жас аралығындағы әйелдер жатыр 
мой нының қатерлі ісігіне, 50-70 жас ара-
лығын  дағы ер мен әйелдер тоқ ішектің 
қатерлі ісігіне скринингтен &теді.

Онколог Рабиға Қадырбаеваның 
дерегінше, скринингтік бағдарламалар 

енгізілгелі жоғарыдағы ауруларды ерте 
сатыда анықтау әлдеқайда жақсарған. Бұл 
науқастардың &мір сүру к&рсеткішін 
ұзартуға мүмкіндік береді. Назар ауда ра-
тын маңызды факт – қатерлі ісік диаг нозы 
қойылған науқас саны артқанымен, &лім-
жітім к&рсеткіштері жоғарылаған жоқ. 

– Қатерлі ісік ерте сатыда әдетте симп-
 томсыз жүреді. Адамды ештеңе ма за-
ламауы мүмкін. Оны арнайы тексеріс 
кезінде ғана анықтауға болады. Мәселен, 
жыл сайын қаншама әйелде скринингтің 
арқасында сүт безі мен жатыр мойнының 
қатерлі ісігі уақытылы анықталады. Сәй-
ке  сінше, ерте анықталған аурудың емі де 
оңай, нәтижесі де оң болады, – дейді 
онколог.

�кінішке қарай, емделушілердің ара-
сында ауруын асқындырып алған соң 
келіп қаралатындар бар. 

– Сол тегін скринингтің &зіне біздің 
адамдарды шақыру к&п қиындық туғы-
зады. Кейбір емханаларда медбике не месе 
дәрігерлер азаматтардың үйіне барып, 
скринингке келуін сұрайды. «Неге уақы-
тылы скрининг &тпедіңіз не месе алғашқы 
симптомдар пайда болған да бірден дәрі-

гер ге бармадыңыз» деген сұ раққа к&біне 
«уақытым болмады, жұ мыс тан қолым 
тимеді, балаға қарайтын адам жоқ» деген 
сияқты жауаптарды естимін. Жылына 
немесе тіпті 5 жылда 1-2 сағат уақ ытыңыз-
ды б&ліп, тексерістен &тіп тұрсаңыз, ауру-
дың алғашқы бел гілері басталысымен 

дәрігерге жүгірсеңіз – &з &міріңізді сақтап 
қаласыз. Екінші себебі – науқастың бо-
йындағы қорқы нышы. «Дәрігерге барсам 
міндетті түрде бір ақау шығады. Одан да 
тыныш жүре берейін» дейді. Тіптен к&п 
адам онко логия деген с&зді айтуға қор қа-
ды. «Аты жаман ауру» деп атайды. Үшінші 
себеп – халықтың дәрігерлерге, олардың 
кәсі билігі мен біліміне сенбеуі. Бұл фак-
тормен күресу үшін біз де &з тарапы мыз-
дан күнделікті білімімізді жетілдіріп оты-
руы  мыз тиіс, – дейді Рабиға Қадыр баева.

Аурудың алдын алу үшін не істеу 
керек? Неден сақтанған ж&н? Маманның 
кеңесінше, &кпе онкологиясымен ауыра-
тын әрбір он адамның жетеуі – ұзақ уа қыт 
шылым шегетіндер. Егер ел арасынан 
«менің атам 40 жыл шылымды бұрқы-
ратып шегетін, сонда да &кпенің қатерлі 
ісігімен ауырмады» деген пікірді есті сеңіз, 
ол &те сирек кездесетін, нонсенс жағдай 
екендігін есте сақтаңыз. Сонымен қатар, 
темекі шегу тек &кпенің қатерлі ісігін емес, 
ауыз қуысы, &ңеш, асқазан қатерлі ісігіне 
де алып келуі мүмкін. 

«Тағы да ескеретін бір фактор – пас-
сивті шылым шегу. Мәселен, әйел &мірінде 
шылым тартып к&рмеген. Бірақ күйеуі 
ұзақ жылдар бойы шылым шегетін болса, 
үнемі қасында жүретін әйелінде &кпенің 
қатерлі ісігімен ауру қаупі жоғарылайды. 
Сондықтан шылым шегу арқылы &зіңізге 
ғана емес, жақын дарыңызға да қатер т&н-
діретініңізді ұмытпаңыз», – дейді дәрігер.

Маманның тағы бір кеңесі – сала-
матты &мір салтын ұстану: дұрыс тамақ-
тану, алкогольді мүлдем ішпеу немесе 
азайту, фаст-фуд тағамдарын сирек 
қолдану, спорт пен айналысу, созылмалы 
ауру ларыңыз болса уақытылы емдік ша-
ралар қолдану. Ұзақ жылдар бойы дұрыс 
емдел меген асқазан ойық жарасы кейін-
нен қатерлі ісікке алып келуі ықтимал.

Кейбір онкологиялық аурулар гене ти-
ка  лық факторлармен байланысты. Мы са-
лы, анасы сүт безінің қатерлі ісігі мен 
ауы  ра тын болса, қыздары осы ауру бо йын-
ша қауіп тобына кіреді. Мұндай жағдайда 
міндетті түрде жылына 1-2 рет маммологқа 
қаралып тұруыңыз тиіс. Егер отбасында 
ішектің қатерлі ісігімен ауы ратын науқас 
болса, жасына қарамай бір рет болсын 
колоноскопия &ту маңызды. Ішектің бір 
б&лігінде полип анықталса, оны дер кезін-
де алып тастау керек. Тоқ ішек полиптері 
қатерлі ісікке айналуы әбден мүмкін. 

Скрининг бағдарламаларын уақыты лы 
&тіп тұру да сіздің сау болуыңызға к& мек -
тесе алады. Егер сізді түрлі шағым дар ма-
за ласа бірден дәрігерге жүгініңіз. Ештеңе 
мазаламаған күннің &зінде жылына бір рет 
қан анализі, биохимиялық к&рсеткіштер, 
&кпе рентгені, іш қуы сының ультра-
дыбысты зерттеуі, әйел адам дар – мам-
молог, гинекологтың, ер адам дар уролог-
тың консультациясын алып тұрғаны дұ рыс. 

Алматы қаласы
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ҚАТЕРЛІ ІСІКТІҢ 
ҚАРҚЫНЫ ЖАМАН

Болат АБАҒАН

Қазақта «Fке к&рген оқ жонар, шеше к&рген тон 
пішер» деген қанатты с&з бар. Осынау тағы лымды 
тәм сілдің ақиқат тығына &мірде сан мәрте к&з жет-
кіздік, әкенің ісін абыроймен жалғастырған дарды, 
ананың ісін &неге тұтқандарды да к&рдік. Тұтас 
от басымен бір саланың жұмысын &рге сүй реп, қыз-
меттерінде үлкен жетістіктерге жеткен дердің жан 
сүйсінтер үлгісіне сүйсіне де білдік. 

Кез-келген бала &зінің ата-анасына қарап бой 
түзеп, ұяда не к&рсе, ұшқанда соны үлгі етуі &мірдің 
заңдылығы. Сон дықтан да есейе келе, ата-анасының 
жо лын жалғастыратын  ізбасарлар арамызда баршы-
лық.  Біздің бүгінгі кейіпкеріміз – Жетісу облысы 
бо йынша мемлекеттік кірістер департаменті «Ал-
тын к&л-жол» кеден бекетінде бас маман болып 
қыз мет істейтін Олжас Қамбарұлын да сол әке 
жолын абыроймен жалғастырған  ізбасар десек, 
артық айтқандық бола қоймас. �йткені оның әкесі 
Қамбар Смайлов кеден органында 16 жыл абыроймен 
еңбек етіп, қызмет барысында елеулі жетістіктерге  
қол жеткізген білікті  кеден шілер қатарынан. Атап 
айтсақ, жұмысқа  лейтенант дәреже сімен қабыл-
данып,  кеден қызметінің ма йоры, қатардағы 
ин спек тордан б&лім нің, Астана қалалық Кедендік 
бақы лау департаменті Контра бандаға қарсы күрес 
басқармасының, Жамбыл облыстық Кедендік 
бақылау департаментінде Ке ден дік ресімдеу орта-
лығының басшысы  сияқты лауазымды қызметтерді 
абы рой мен  атқарды. Қызмет барысында елеулі 
жетіс тіктерге қол жеткізгені үшін бірне ше мәрте 
ведомстволық марапаттарға да ие болды. Маман-
дыққа деген адалдығы, міндетке деген жауапкершілігі  
арқылы артынан ерген балаларына үлгілі әке, 
&негелі отағасы ретінде &зінің биік те, беделді 
азаматтық бейнесін қалыптастыра білді. Соның 
әсері болар, ортаншы бала сы Олжас  2017 жылы 
Қазақ-аме рикан университетінің заң факультетін 
ойда ғыдай аяқтағаннан кейін еңбек жолын «Алтын-
к&л-жол» кеден бекетінен бас тады. 

«Аталмыш салада қызмет істеген алты жылға 
жуық уақыт ішінде Олжас &зін тек жақсы жақ тары-
нан ғана к&рсетіп келеді. Қазіргі кезде ол қызмет 
ететін импортты тауарларды кедендік ресімдеу 
учаскесі кеден бекетінің негізгі де жауапты жұмыс 
орны болып табылады. Себебі елімізге импорт-
талатын тауарлар ды кедендік тазартудан &ткізу 
арқылы республикалық бюджетті кедендік т& лем дер 

мен салықтардан түсетін қаражат арқылы тол тыру 
үлкен жауапкершілік пен кәсіби шебер лікті талап 
етеді.  Соған сай,  аталмыш учаскенің әрбір қызмет-
кері бірыңғай кедендік тарифтік ставкаларды, 
тауардың сыртқы экономикалық номен кла турасын, 
тарифтік емес реттеу жүйе сін(әкелуге тыйым 
салынған немесе шектеу қойыл ған тауарлардың 
тізбесін), интеллектуалдық меншік обьектілерін 
қор  ғауға  байланысты  мәліметтерді және IT техно-
логияға негізделген ақпараттық жүйені жақсы біле-
тін бесаспап маман болуы қажет. Осы орайда Олжас 
әріп тесі міз жас болса да қысқа мерзім ішінде &з ісін 
жетік білетін білікті мамандарымыз дың қата рына 
қосылды. Атап айтсақ, үс ті міздегі жылдың сегіз 
айының қоры тын дысы бойынша аталмыш учаске 
қыз меткерлері республикалық бюджетке 100 мил-
лиард 500 миллион теңгеден астам кедендік т&лем-
дер мен салықтар &ндіріп, жоспарлы тапсырманы 
116 пайызға орындауға қол жеткізді. Бұған Олжас 
әріптесіміздің де қосқан үлесі баршы лық», – дейді 
Жетісу облысы бо йын ша Мемлекеттік кірістер 
департаменті «Алтынк&л-жол» кеден бекеті бас-
шысы ның орынбасары Бекен Нұрахметов.

Жетісу облысы 

ӘКЕ КӨРГЕН ОҚ ЖОНАР...

Жетісу облысы бойынша мемлекеттік кірістер департаменті «Алтынк�л-жол» кеден 
бекетінде �зіне ж�ктелген міндетті� жауапкершілігін жан-тәнімен сезінетін, маманды�ын 
ма�таныш к�ріп, �ай кезде де �атарыны� алдынан к�рініп, бас�алар�а �лгі болып ж�ретін 
кеденшілер аз емес. Соларды� бірі – осы кеден бекетінде бас маман болып �ызмет 
істейтін Олжас Атыханов.  

Объявление о результатах повторного открытого тендера и проведении повторного открытого тендера по 
закупке «Услуги техсопровождения средств защиты информации»  

  ТОО «Азиатский Газопровод» признает повторный открытый тендер по закупке «Услуги 
техсопровождения средств защиты информации» несостоявшимся.  

В связи с вышеизложенным, ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении повторного 
открытого тендера по закупке «Услуги техсопровождения средств защиты информации». (Количество 
лотов – 1, на общую сумму 67 083 333,33 без учета НДС).  

Перечень закупаемых услуг и их подробная спецификация указаны в тендерной документации.   
Копии тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. 

Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604, с 09:00 – 13.00 ч. и с 14.30 – 18.30 ч.
Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя потенциального 

поставщика оригинала доверенности и копии документа, удостоверяющего личность.
Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 

потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. 
Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере назначен до 10:00 часов «21» 
сентября 2023 года. 

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11:00 часов «21» сентября 2023 года 
по следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-02-79.

Қайта ашық тендердің нәтижелері туралы және қайта ашық тендер амалымен «Ақпаратты қорғау 
құралдарын техникалық сүйемелдеу қызметтерін» сатып алуды +ткізу туралы хабарландыру    

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Ақпаратты қорғау құралдарын техникалық сүйемелдеу қызметтерін» 
сатып алудың қайта ашық тендер &ткізілмеді деп таниды.   

Жоғарыда баяндалғанға байланысты «Азиялық Газқұбыры» ЖШС «Ақпаратты қорғау құралдарын 
техникалық сүйемелдеу қызметтерін» қайта сатып алу бойынша ашық тендер &ткізетіндігі туралы 
жариялайды (Лот саны - 1, жалпы сомасы 67 083 333,33 теңге, ҚҚС-сыз).     

Сатып алынатын қызметтер мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада 
к&рсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың к&шірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы,  Абай 
даңғылы 109 «В», 604-каб. Мекенжайынан, 09:00-ден 13:00-ге дейін және 14:30-дан 18:30-ға дейін алуға 
болады.

Тендерлік құжаттаманың к&шірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің &кілінде сенімхаттың 
түпнұсқасы және жеке басын куәландыратын құжаттың к&шірмесі болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға  арналған &тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер 
«Азиялық Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 
«В»,  604-каб. мекенжайына ұсынады (жібереді).  

Тендерге қатысуға арналған &тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі: 2023 жыл «21» қыркүйекте, сағ. 
10:00-ға дейін.

Тендерге қатысуға арналған &тінімдер салынған конверттер 2023 жыл «21» қыркүйекте, сағ. 11:00 
мына мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 
109 «В»,  605-конференц залы.  

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-02-79. 

Объявление об итогах повторного открытого тендера по закупке товаров 
«Запасные части для ГПА RR»

        ТОО «Азиатский Газопровод» признает повторный открытый тендер по закупке товаров «Запасные 
части для ГПА RR» по лоту №2 несостоявшимся.  

Признать победителем по закупке товаров «Запасные части для ГПА RR» по лотам №1; №3; №4; 
№5; №6; №7; №8, ТОО «Атырауэнергоремонт» Республика Казахстан, город Алматы, Бостандыкский 
район, бульвар Бухар Жырау, дом 33, офис 18, БИН 070940002368.       

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-02-79 

«ГАА RR арналған қосалқы б+лшектер» тауарларын сатып алу бойынша қайта ашық тендердің 
қорытындылары туралы хабарландыру.

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «ГАА RR арналған қосалқы б+лшектер» лот №2 тауарлары бойынша 
сатып алудың қайта ашық тендер &ткізілмеді деп таниды.    

«ГАА RR арналған қосалқы б+лшектер» лот №1; №3; №4; №5; №6; №7; №8 тауарлары бойынша сатып 
алудың, «Атырауэнергоремонт» ЖШС Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Бостандық ауданы, 
Бұқар Жырау бульвары, 33 үй, 18 кеңсе, БСН 070940002368 жеңімпаз болып танылсын.     

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-02-79.       

Қазіргі уақытта елімізде үш қатерлі ісікке скрининг жаса лады: 
40-70 жас аралығындағы әйел адамдар сүт безінің қатерлі ісігіне, 

30-70 жас аралығындағы әйелдер жатыр мой нының қатерлі ісігіне, 
50-70 жас ара лығын  дағы ер мен әйелдер тоқ ішектің қатерлі ісігіне 

скринингтен �теді.



Жадыра МҮСІЛІМ 

Жақында ғана елордаға ат басын тіре-
ген испаниялық математик астаналық 
оқушыларға интерактивті ғылыми шоу 
�ткізіп, математиканы оңай әрі тез түсіну 
жолдарын к�рсетті. Басында қажетті құ-
рал-сайманын тізіп, презентацияға 
дайын далып жатқан ғалымды биолог 
немесе химия маманы ма деген де ой келді. 
Себебі оның алдында біз күткендей есеп 
шығаруға қажетті құралдар жоқ. Бір қы-
зы ғы, тақырып «Матемикаға қызығушы-
лық ты қалай тудыруға болады?» деп ата-
лады. Шындығында да, су мен сабынның 
математикаға қандай қатысы болуы мүм-
кін? Бұл туралы шетелдік маманның 
�зінен сұрап білгенді ж�н к�рдік. 

«МАТЕМАТИКАДАН
 СҰЛУЛЫҚ ТАПТЫМ»

Кейіпкеріміз әңгімесін «Математикаға 
қызығушылығым мектеп қабырғасында 
басталды. Бірақ мен �зімді математик 
емес, ботаник ретінде елестететін едім. 
Есейе келе жүрек қалауым басқа екенін 
түсіндім. С�йтіп, биология арқылы 
математикаға жол таптым» деп бастады. 
Айтуынша, мектепте оқып жүргенде басқа 
балалар секілді қиын есептерге келгенде 
бас қатырып, ережелерді жаттау да 
қиындық тудыратын сәттері к�п болған. 
Кейін математикалық ғылыми орталықта 
білімін жалғастырып, к�птеген ғалымнан 
дәріс алады. 

«Бала кезден бастап математикаға құ-
марттым. Бірақ математикаға деген терең 
қызығушылық мұғалім болып жұмыс істей 
бастағаннан бері басталды десем дұрыс 
шығар. Былайша айтқанда, осыған дейінгі 
арман-мақсатымды жетілдіруге, ойымды 
толығымен �згертуге серпіліс алып келді. 
Математиканың арқасында к�п нәрсеге 
қол жеткізе алатыныма сендім. Осы кезден 
бастап бар �мірімді математика оқуларына 

және осы ғылымға арнаймын деп шештім. 
Мен математиканы, ол мені таңдады. 
Осылайша, есеп әлеміне кіріп кеттім. 0лі 
күнге дейін �зімді дамытумен келем. 
1зімнің салама қатысты түрлі кейіпкерді 
кездестірдім, есеп шығарудың сан алуан 
қызықты жолдарын үйрендім. Демек, кім 
�зі таңдаған саласына бүкіл �мірін арнай-
тын болса, сол ғылым жолында к�птеген 
қызықты нәрсені үйреніп, кез келген мақ-
сат қа жете алатынына к�зім жетті. Мате-
матикадан сұлулық таптым. Шынымды 
айтсам, бала күнімде де модельдерді табу, 
барлық заттың бір жерден табылуы 
математикаға қатысты екенін түсінген 

секілдімін. Басқаларды қайдам, мен солай 
ойлаймын», – дейді ол.

ҚАЛАУЫН ТАПСАҢ, 
ҚАР ЖАНАДЫ

Қазақстанға алғаш рет аяқ басып 
отырған ол: «Бұл елдегі әріптестердің де 
ғылым жолындағы әдіс-тәсілдері к�кейге 
қонымды. Келушілердің де математикаға 
деген ықыласы жоғары екенін байқадым. 
Шоу жасап жатқан кезде к�рермендер �те 
белсенді болды. Кішкентай балаларын 
ертіп келіп, ғылымға деген қызығу шылы-
ғын оятуға атсалысып, белсенділік таны-
тып жатқандары қуантты. Алайда олар 
сұрақ беріп, жауап алу үшін аударма-
шылардың жұмысын күтуге тура келді. 
Осындай келеңсіздіктерге қарамастан 
к� рер мендер �те белсенді болды. Менің-
ше, қатысушылардың к�пшілігі шоу к�ру 
үшін келмеген. Шындығын да, мате-
матикаға аса қызығушылық танытатын-
дарын байқатты», – дейді.

0рине, к�п ата-ана баласының есепке 
жүйрік болғанын қалайды. Десек те, 
қазіргі психологтер мен кейбір пән 
мұғалімдері есепке ебі болмаса, баланың 
уақытын текке кетірудің қажеті жоғын 
айтады. Осы орайда испаниялық маман-
нан баланың математикаға қызығушы-
лығын қалай оятуға болатынын сұрадық. 
Оның балаларға к�рсеткісі келген негізгі 
тақырыбы да осы екен. Бірақ мектептегі 
математика мұғалімі секілді есеп құралы-
мен емес, баланың қиялына қанат бітіретін 
ойын түрінде жеткізген әлдеқайда дұрыс 
екенін айтады. «Балаларды кез келген 

тосын дүние қызықтырады. Сондықтан 
оларды ғылымға ынталандыру үшін зерт-
теу әдістері арқылы шақыру керек. Менің 
тақырыбым к�бін таңғалдырғаны рас. 
Сабын к�піршіктері және оның математи-
каға қаншалықты қатысы бар? Балалар да 
тәжірибелік жұмысымнан кейін �здерін 
қызықтырған сауалға жауап алғысы келді. 
Біреуі физика, енді біреуі биология, 
кейбіреулер химияға байланысты сұрақ 
қойды. Себебі математиканың ішіне 
барлығы кіреді. Бұл ғылымда сабын к�пір-
шіктері �те қызықты. Және ол математи-
каны молынан түсіндіруге, классикалық 
есеп түрлеріне ұқсас есептерді қалай 
шешуге, инженерияда таптырмас к�мекші 
бола алады. Сондықтан математикаға қы-
зығушылықты кітаппен емес, мотивация 
берумен тудыру қажет», – дейді математик. 

Оның айтуынан түсінгеніміз, сабын 
к�піршіктері қашықтықты анықтауға 
к�мектеседі. Яғни, әртүрлі нүкте арқылы 
ең аз жолдарды табуға болады. Мұндай 
тәсіл  балаларға ғана емес, ересектерге де 
қызық екенін жеткізді. Демек, мате-
матикаға келемін деген адамға ешқашан 
кеш емес. Мұндайды қазақ «қалауын 
тапсаң, қар жанады» десе керек. Сондай-
ақ Пол Лэндман балалардың математикаға 
құштарлығы дүниеге келген кезінен баста-
латынын айтады. Айналадағы заттарға 
қызығушылық тудыра бастаған сәттен 
бастап математикалық кестелерді бір жер-
ден табуға болатын секілді болып к�рінеді. 
«Мысалы, к�шедегі заттарды балаға түсіну 
үшін математикалық мысалдарды келтіре 
жүріңіз. Бұл баланың математикаға құш-
тар лығын ашуы мүмкін. Себебі айнала-
мыз да болып жатқан барлық дүние мате-
матикамен тығыз байланысты. Балаға 
математиканы оқулықтағы қиын ережені 
жаттатудан г�рі манипуляцияны іске 
қосып, әртүрлі әдіс-тәсілмен оқытқан 
ж�н» дегенді айтады ол. 

Қазір Испаниядағы к�птеген мектеп 
пен университетте �зі дәріс алған және 
ғылымдағы ұстазы Антонио Албонелдің 
оқыту бағдарламасымен жұмыс істейді 
екен. Соңғы жылдары Испаниядағы мате-
матика пәнін оқыту әдіс-тәсілдері түбегейлі 
�згерген. 1йткені қазіргі балалар қиын 
ережені жаттап, к�ңілсіз оқулыққа қара-
ғанда тәжірибеге негізделген зерттеу лерді 
жақсы к�реді. 1йткені бұл қиын дықтан 
Пол Лэндман да �ткен. Ол үшін мағынасыз 
ереже жаттау – ең қиыны. Бірақ қазір 
білмейтін ережесі жоқ екенін айтқан ол: 
«Мен бар уақытымды әлемдік тең деулерді 
шешуге емес, балаларға математиканы  
жеткізу жолында жаңалық ашуға арнап 
жүрмін. Мысалы, ережені қашан, не үшін 
пайдалану керек екенін түсіндірмей жаттату 
еңбекті еш кетіреді», – дейді. 
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ТІЛ ФЕСТИВАЛІ ӨТТІ
Оралда�ы «Атамекен» �нер ордасында �аза�стан хал�ыны� 

тілдері к�ніне орай «Тіл – т�тасты� туы» атты тілдер фестивалі �тті. 
Фестиваль шымылды�ы жергілікті а�ындарды� тіл туралы �ле�імен 
ашылды. 

Ел экономикасыны� еселеніп, �неркәсіпті� ал�а 
жылжуында да математика �ылымыны� алатын орны зор. 

*йгілі неміс математигі Карл Гаусс айт�андай, 
арифметика  математиканы�, ал математика – 

�ылымдарды� патшасы. Себебі �о�амда�ы кез келген 
�оз�алыс пен уа�ыт �лшемін математикалы� есеппен 

аны�таймыз. Испаниядан келген математик Пол 
Лэндман б�л �ылым�а келуді� жолы к�п екенін айтады. 

Ол �шін есепті шемішкеше ша�у міндетті емес, �зі�ді 
�ызы�тыр�ан пән ар�ылы математика�а жол табу�а 

болады екен. Бар бол�аны осы �ылым�а деген 
��штарлы� пен �ызы�ушылы� болса жетіп жатыр.

Ептілік ережеЕптілік ереже

Батыс Қазақстан облысы – Ресей-
дің бірнеше ірі қаласымен шектесетін 
аймақ. 1ңірде достық пен ұлтаралық 
татулықты сақтау �те �зекті. Бүгінде 
�ңірде орыс, украин, неміс ұлтының 
�кілдері тұрады.  

Тіл саясатының маңызды бағыт-
тарының бірі – ұлттық ономастика. 
Облыстық ономастикалық комиссия-
ның шешімімен БҚО бойынша идео-
логиялық тұрғыдан ескірген 110 елді 
мекен мен 5 ауданның, 1 886 к�шенің 
атауы �згертілген. 

 Тіл фестиваліне қатысқан облыс 
әкімінің орынбасары Бақытжан На-
рым бетов тіл жанашырларын ұлттық 
мерекемен құттықтады.

– Бүгінгі мереке – бейбітшілік пен 
келісімді насихаттаған еліміздің 
тарихындағы ерекше дата. Біздің 
�ңірде қазақ тілін үйренгісі келетін 
�зге этнос �кілдері к�бейіп келеді. 
Біздің басты жетістігіміз – үйлесім 

мен тыныштық орнаған қоғам. Біздің 
мектептер мен балабақшалар 70%-ы 
мемлекеттік тілде білім береді. Қазақ 
тілі ұлтаралық, этносаралық достық 
пен қатынас тілі болатын кез келді. Біз 
бәріміз осы бағытта жұмыс істей бе-
руіміз керек, – деді Бақытжан Нарым-
бетов.

 Аталмыш фестиваль облыстың 
барлық ауданы мен ауылында �теді 
деп жоспарланған. Жалпы, тілдер 
күніне орай облыста 80-ге жуық шара 
ұйымдастырылмақ. Жиын басында 
�ңірге танымал ақындар тіл туралы 
шығармаларын оқыды. 

Салтанатты жиында мемлекеттік 
тілдің мәртебесін арттыруға үлес 
қосып жүрген белсенді азаматтар 
Құрмет грамоталарымен және облыс 
әкімінің алғысхатымен марапатталды. 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

Батыс�аза�станды� Руслан 
Юсупов Польшаны� Гданьск 
�аласында �ткен EuroSkills-2023 
чемпионатында к�міс ж�лдегер 
атанды. Ол Орал а�паратты� 
технологиялар колледжіні� 
т�легі. 

Руслан Юсупов «Уеб технология» 
бағыты бойынша қатысқан. Жарыста 
әлемнің 32 елінен 25 жасқа дейінгі 600 
мықты жас маман бақ сынаған.

EuroSkills Gdańsk 2023 VIII еуро-
палық чемпионатының үш конкурс-
тық күнінің қорытындысы бойынша 
Қазақстан ұлттық құрамасының мү-
ше лері бір күміс және бір қола медаль 
иеленіп отыр. 

– Бұл жарыс кезінде бізге уеб-сайт 
және жасанды интеллектіге арналған 
уеб-бағдарлама құрастыруды тапсыр-
ды. Талап бойынша уеб-сайт жоғары 
IT компаниялар ойлап тапқан уеб-бағ-
дарламалар жасағандай сапалы болуы 
қажет.  Біз бес модуль жасап шығардық. 
Жарыс үш күнге созылды. Бұл үш күн 
біз үшін кәдімгідей стреске толы күн-
дер болды, – дейді жүлдегер.

Орал ақпараттық технологиялар 
колледжінің қабырғасында білім алған 
Руслан ұстаздары берген білімнің 
ақталғанына қуанышты. Колледж 
директоры Елдос Сафуллин колледж 
қабырғасында білім алушыларға 
барлық жағдай жасалғанын айтып 
�тті. 

– Біздің колледжде 500-ден астам 
сту дент білім алады. Оқу орны зама-
н ауи құралдармен қамтамасыз етілген. 
Соның ішінде IT бағытта білім алатын 
студенттер үшін барлық жағдай жасал-
ған. Біздің студентіміздің халықаралық 
додада жүлделі орын алғаны қуантады. 
Студенттеріміздің жетістігіне әрқашан 
қуаныштымыз, – деді ол.

Айта кетейік, Қазақстан үшін бұл 
– еуропалық чемпионаттағы үшінші 
медаль. 2021 жылы Павлодар кол-
леджі нің түлегі Дина Афанасьева 
«Уеб-әзірлеу» құзыреттілігі бойынша 
үшінші орынға ие болған еді. 

Биыл жарыс Польшаның Гданьск 
қаласында 5-9 қыркүйек аралығында 
�т кен еді. Қазақстандықтар 25 құзы-
реттілік бойынша сынға түсті.

ІТ БАЙҚАУДА 
ЖҮЛДЕГЕР АТАНДЫ

емес
ÆÀÒÒÀÓÄÀ
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